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خانه  هنر   میرا

پیک هفتم با زیرسویه جدید اومیکرون در حال شیوع است

ونایی ها سرماخوردگی؛ علامت عمده کر

فروش بیشتر از تولید شد

وش بهاره  جزئیات فر
وسازان خودر



معاون رئیس جمهور مطرح کرد

ح مجلس ملاحظات دولت در خصوص یک طر

وزیر اطلاعات در همایش رؤسای شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی تشریح کرد

اهداف بایدن از سفر به عربستان چیست؟
محمد شریعتمداری

وزیر سابق تعاون، کار و رفاه اجتماعی

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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»با مرور تجربه سالهای اخیر میتوان نشان داد که چگونه منازعه خرمن 
امید را به آتش میکشــاند و بی اعتمادی میان حکومــت و ملت، همه 
ســرمایه ها را برباد فنا میدهد.« این عبارت به عنــوان یک باور قطعی، 

بخشی از متن اعلام حضور اینجانب در عرصه انتخابات 1400 بود .
امروز که بیش از یکســال از آن ایام می گذرد بیش از پیش معتفدم که 
کیمیای امروز ایران ، کاهش منازعات و پایان مخاصمات در ایامی است 

که سخت ترین و پیجیده ترین شرایط را تجربه می کنیم .
»ولاتنازعوا فتفشــلوا و تذهب ریحکم و اصبــروا انّ الله مع الصابرین« 
روایت صریح قران مجید اســت. در تفســیر این ایه گفته شده است که 
» اگر به نزاع با یکدیگر برخیزید سست می شــوید و »قوت و عظمت« 
و جریان امور بر وفق مرادتان از میان خواهد رفــت.« برای این روایت، 
مصادیق تاریخــی فراوانی در تاریح جهان ، اســلام وایــران می توان 
برشمرد . در از اندلس تا مســائل فعلی جهان اسلام در افعانستان ، لنان 
و عراق . روایت ســقوط اصفهان در دوران صفوی هم مصداق روشــن و 

مشخص دیگری است .
رهبری معظم انقلاب اســلامی نیز در ســخنرانی نوروزی امسال خود 
بدرســتی بر موضوع تنازعات تاکید داشته اند. ایشــان در این بیانات 
به تفکیک سه نوع نزاع فرمودند : »گاهی انســان تنازع هایی مشاهده 
میکند بین آحــاد ملتّ یا بیــن بعضی مســئولین با یکدیگــر یا بین 
مسئولین و آحاد ملّت، غالباً پوچ؛ انسان نگاه میکند، غالباً برخاسته ی از 

تخیّلات و توهّمات و در مواردی از بی تقوایی. «
واقعیت هم این است که مردم از کشمکش مداوم خسته و فرسوده اند، 
مردم می خواهند برای مشــکلات اصلی و ضروری آن ها راه حل ارائه و 
به سمت تحقق آن گام برداشته شــود . در این چارچوب باید با اصالت 
دادن به گفت وگو، مدارا و تحمل، بــه منازعات و جدل هایی که امید به 
اینده را می کشد پایان دهیم و گفت وگوی اجتماعی فراگیر، اصلاحگر 
و کارآفرین با توان حل منازعات را شــکل دهیم. بــاور دارم تا زمانی که 
محیط عمومی کشور مملو از جدال و منازعه اســت و امید و اعتماد در 
حال فروپاشی اســت هیچ برنامه و وعده سیاســی اقتصادی به کمال 

محقق نخواهد شد.
پیش از این هــم گفته ام : »تاریخ ما آکنده از اگرهاســت« اگر هایی که 
متمرکز بر این اســت که اگر فلان بازیگران و کنشــگران می توانستند 
اختلاف خود را کنار بگذارند، اگر مشــروطه خواهان چند شــقه نمی 
شــدند ، اگر منافع ملی در دام اختلافات جناحی نمــی افتاد و اگرهای 
مشابه فراوان . بر همین اســاس مهم اســت که امروز به گونه ای عمل 
نکنیم که فردای تاریخ گفته شود اگر امروز این منازعات وجود نداشت 

آن اتفاق تلخ نمی افتاد.
باید با همه توان در مقابل تشــدید و گســترش منازعات بایســتیم در 
منازعاتی که متاسفانه هر ابزاری مجاز تلقی می شــود : از توطئه های 
کثیف سیاسی تا ترور رسانه ای . کافی است مروری گذار داشته باشیم تا 
ببینیم منازعه چه بر سر اخلاق عمومی، اعتماد و سرمایه های اجتماعی 
آورده است. در این چارچوب اســت که معتقدم ما به کارافرین سیاسی 
نیاز داریــم. کارافرینی فقط صفــت مردان اقتصاد نیســت. کارآفرین 
سیاسی صحنه بازی را تغییر می دهد. تخیل را خلاقانه به صحنه عمل 
می آورد. کارافرین اقتصادی خاک را به نظر کیمیا می کند و کارآفرین 

سیاسی رقابت سیاسی را جایگزین منازعه می نماید.
بپذیریم سیاســتگذاری در محیط منازعه ناممکن اســت. نســبت به 
هزینه های سنگین اختلاف و منازعه واقف باشــیم. باید اقرار کنیم که 
در یک کشتی طوفان زده نشسته ایم. راهزنانی بیرحم کمین کرده اند، 
میخواهند کشور را به تاراج ببرند و منازعه بیش از هر چیز دیگر آنها رابه 
طمع انداخته است . بر سر نقاط مشترک تاکید کنیم و بدانیم میتوانیم 
بسط قدرت را جایگزین توزیع قدرت ســازیم. بر سر سفره کوچک نزاع 

نکنیم و به بزرگ شدن قدرت ایران اسلامی بیاندیشیم .
باید همکاری برای حل مسائل پیچیده کشــور یک اصل شود. مسئله 
عدالت، شفافیت، توانمندسازی مردم و دهها مســئله دیگر که هر روز 
حل آنها مشکلتر میشود باید محور گفت و گوی اجتماعی شود تا ببینیم 
چگونه میتوانیم برای حل آنها نیروهای خود را سازماندهی کنیم. جدا 
از هر تفکر سیاسی دوریکدیگر جمع شــویم و بر سر این مسائل گفتگو 
کنیم. مرزهای مشــترک ما تنها مرزهای جغرافیا نیست. همانگونه که 
برای حفظ مرزهای کشــور همه در یک جبهه خواهیم بود برای بهبود 
معیشت مردم متحد شویم. منازعه از سیاســت شروع میشود و سپس 
نظام اداری را تبدیل بــه صحنه نبرد قدرت میســازد. نظام اداری پس 
از سیاسی شدن خود به عنوان عامل تشــدید کننده منازعه تبدیل می 
شود. در خصوص الزامات ضروری برای حرکت به سمت پایان منازعات 
در اینده نکاتی خواهم گفت اما در این متن مــی خواهم تاکید کنم که 
شــکل گیری یک گفت و گوی اجتماعی پیرامون اهمیــت ، چرایی و 
چگونگی پایــان منازعات، گام اول اســت که امیدوارم بتــوان در این 

خصوص قدم برداشت .

پیام رئیس جمهور به سران کشورهای اسلامی
آیت الله رئیســی در پیام هایی جداگانه به سران کشــورهای اسلامی با 

تبریک فرارسیدن عید سعید قربان را تبریک گفت.
آیت الله رئیســی رئیس جمهــور در پیام هایــی جداگانه به ســران 
کشورهای اســلامی با تبریک فرارســیدن عید ســعید قربان، اظهار 
امیدواری کرد که به برکت این عید فرخنده، دل های مومنین در سایه 
تعالیم دین مبین اســلام و آموزه های حضرت محمد مصطفی)ص( به 
یکدیگر نزدیک تر شده و همه مســلمانان جهان به شایستگی در مسیر 
وحدت گام بردارند. آیت الله رئیسی در  این پیام آورده است: عید قربان 
خالصانه ترین مظهر عبادت، نماد ایثار و تســلیم در پیشگاه الهی و روز 
سربلندی حضرت ابراهیم)ع( در امتحان الهی، قبولی طاعت و برگزیده 

شدن او به عنوان امام و الگوی مومنین است.
رئیس جمهور اظهار امیدواری کرده اســت که به یمن و برکت این عید 
فرخنده، دل های مومنین در سایه تعالیم حیات بخش دین مبین اسلام 
و آموزه های گران ســنگ پیامبر خدا حضرت محمد مصطفی)ص( به 
یکدیگر نزدیک تر شده و همه مســلمانان جهان به شایستگی در مسیر 
وحدت، همدلی و همبســتگی گام بردارند تا شــاهد عزت و سربلندی 

روزافزون ملت اسلامی در تمامی عرصه های بین المللی باشیم.

نماز عید قربان در مصلای امام خمینی تهران 
برگزار شد

نمــاز عید ســعید قربــان بــه امامــت حجت الاســلام محمدجواد 
حاج علی اکبری رئیس شورای سیاســتگذاری ائمه جمعه و امام جمعه 

موقت تهران در مصلای امام خمینی )ره( تهران برگزار شد.
در ابتدای این مراسم، گروه تواشیح محمد رسول الله )ص( سرودی را به 
مناسبت عید قربان خواندند.حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس 
جمهور و حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه 

نیز در نماز عید قربان تهران حضور داشتند.

یادداشت

میز خبر

رئیس جمهور با بیان اینکه توافقات خوبی میان ایران و 
سوریه حاصل شده که باید به شکل جدی دنبال شوند 
گفت: ایران حامی اســتقرار صلح و ثبات و مخالف هر 

گونه مداخله خارجی در سوریه است.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیســی در تماس تلفنی 
با بشار اسد رئیس جمهور سوریه با تبریک فرارسیدن 
عید سعید قربان به دولت و ملت دوست و برادر سوریه 
گفت: امیــدوارم خداوند بــه برکت این عید ســعید، 

رحمت و نعمات خود را بر ملت های مسلمان 
و به ویژه ملت های مقاوم ایران و سوریه نازل 
کند. رئیســی ضمن اشــاره به لزوم اجرایی 
شــدن توافقات ســابق میان دو کشور، سفر 
چندی قبل رئیس جمهور ســوریه به تهران 
را موفــق توصیف و تاکید کرد: در این ســفر 
توافقات خوبی حاصل شــد کــه اجرای آنها 

باید به شکل جدی دنبال شود.

وی با بیان اینکه حمایت جمهوری اسلامی 
ایران از محور مقاومت و به ویژه سوریه تداوم 
خواهد داشــت، اظهار داشــت: ایران حامی 
اســتقرار صلح و ثبــات و مخالف هــر گونه 

مداخله خارجی در سوریه است.
بشار اسد رئیس جمهور ســوریه نیز در این 
گفتگــوی تلفنی با تبریک فرارســیدن عید 
ســعید قربان به دولت و ملت ایران، از آیت الله رئیسی 

درخواســت کرد که صمیمانه ترین تبریکات و تهنیات 
وی را به امــام خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی 
برساند. رئیس جمهور سوریه با بیان اینکه دشمنان ما 
نه سال به ســال، که روز به روز در برابر محور مقاومت 
ضعیف تر می شوند، گفت: ایران و سوریه در یک سنگر 
واحد قرار دارند و امیدوارم عید ســال آینده را در حالی 
جشــن بگیریم که ملت های ایران و ســوریه شــاهد 

موفقیت های روزافزون داخلی و خارجی باشند.

نماینده اهواز در مجلس گفت: باید این نکته را مدنظر 
داشت که آمریکا همانند قبل باز هم اجازه نخواهد داد 

که مذاکرات به نتیجه برسد.
مجتبی یوسفی نماینده مردم اهواز در مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با فارس، با اشاره به کارشکنی های 
آمریکا در مسیر مذاکرات گفت: تاریخ ملت ایران نشان 
می دهد کــه پایبندی ایــن ملت به صلــح و مذاکره و 
تعامل به اندازه طول تاریخ اســت که این اصالت ملت 

ایران را می رساند.
وی افزود: کشــورهای تــازه به دوران رســیده مانند 

آمریکا قدمتشــان کمتر از 500 سال است و 
با کشتار بومیان برای خود سرزمینی را غصب 
کرده و کشور تشــکیل داده اند. اساس کشور 
آمریکا با خونریزی شــکل گرفته و از چنین 
کشــوری نباید انتظار فهــم و درک گفتگو 
داشت، هر چند این کشــور بخواهد با رنگ 
و لعاب های حقوق بشری چهره کریه خود را 

پنهان نگاه دارد، باز هم چهره واقعی اش برملا می شود.
یوسفی خاطرنشــان کرد: ما اهل مذاکره هستیم و میز 
مذاکره را ترک نمی کنیم اما در مذاکره بر اساس منافع 

ملی کشورمان عمل می کنیم.
وی افزود: تاریخ به ما نشــان داده که هر گاه 
عده ای بر ســر کار آمدند و با ساده انگاری به 
حل مسائل با آمریکا امید بستند، ما بدترین 
و تلخ ترین تجربیات را در حوزه دیپلماســی 

داشته ایم.
وی گفت: به عنوان نمونه کسانی که برجام را 
امضا و به آمریکا اعتماد کردند و گفتند که ما به حســن 
نیت آقای اوباما اعتماد داریم و امضای جان کری را یک 
تضمین می دانســتند، اما پای این برجام همه چیز را 

دادیم و هیچ تحریمی هم از جانب آمریکا برداشته نشد 
بلکه زیاده خواهی های آمریکا بیشتر شد.

نماینــده مــردم اهواز در مجلس شــورای اســلامی 
خاطرنشــان کرد: تجربــه آمریکا نشــان می دهد که 
آزمــوده را آزمودن خطاســت و نباید با کشــوری که 
بدعهدی و کارشکنی اش ثابت شــده وارد مذاکره شد. 
باید این نکته را مدنظر داشت که آمریکا همانند قبل باز 
هم اجازه نخواهد داد که مذاکرات به نتیجه برسد چون 
بنای کارش اعمال فشار بر ایران است نه انجام توافق و 

این حتی در قبال همپیمانان خود هم مشهود است.

دیپلماسی

مجلس

خریــدار  وزیــر اطلاعــات در همایش 
رؤسای شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
به بیان علت ســفر قریب الوقوع جو بایدن 

رئیس جمهور آمریکا به عربستان پرداخت.
حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل 
خطیب، وزیر اطلاعات در همایش رؤسای 
شــورای هماهنگــی تبلیغات اســلامی با 
تبریک ماه مبارک ذی الحجه اظهار داشت: 
امیدوارم به برکــت امیرالمومنین حضرت 
علی )ع( همه ما بتوانیــم از فرصت معنوی 

این ماه استفاده کنیم.
وی با اشــاره به ایــن که در حــال حاضر با 
شرایط حساسی در کشــور مواجه هستیم، 
گفت: فرصت مناســبی بــرای همفکری، 
همدلــی و همراهــی ســران همــه قوا و 
دستگاه های مختلف در سایه نظام مقدس 
جمهوری اسلامی فراهم شده است. در این 
شرایط، انتظارات و توقعاتی در جهت تحول 
و جهش افتصادی برای پیشــرفت کشور به 
وجود آمده که در ســایه وحدت و همراهی 
مســئولان و مردم و لطف و عنایت الهی به 

دست می آید.
وزیر اطلاعات تصریح کرد: قطعا، دشــمن 
این شرایط را نمی پســندد، چرا که بیش از 
40 سال است، به شــکل های مختلف، علیه 
ملت و نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران، 
توطئه و فتنه کرده اســت و در قالب کودتا، 
جنگ، تحریــم، فتنه و تهاجــم فرهنگی و 
اشکال مختلف، به کشــور ضربه زده است، 
ولی هیچ گاه موفق نشده و تجربیات زیادی 
از شکســت در برابر ملت ایــران دارد. هم 
اکنون ده ها ســرویس اطلاعاتــی فعال، بر 
علیه نظام جمهوری اسلامی ایران فعالیت 
می کننــد و بودجــه ایــن ســرویس های 
اطلاعاتی از بودجه کل کشــور ما بیشــتر 

است.
خطیب افزود: دشــمنان معتقدند و اعتراف 
می کنند که کشــور ایران اسلامی، امروز از 

اســتحکام و اقتدار و ثبات برخوردار اســت 
و اقدامات دشــمن در جهــت جلوگیری از 
گســترش و فراگیری انقــلاب در منطقه و 
مهار آن است. بنابراین، دشمنان راه و روش 
جدیدی را در پیش گرفته اند و قصد دارند، 
شــرایطی را ایجاد کنند تا اقتدار کشور را، 
با گســترش نارضایتی و ناامید کردن مردم 

نسبت به کارآمدی نظام مخدوش کنند.
وی با اشــاره به طرح موســوم به آبراهام ـ 
عادی ســازی روابط با رژیم صهیونیســتی 
ـ و ســفر اخیر بایدن به منطقــه گفت: این 
اقدامات صرفا یک سخنرانی و توافق نیست، 
بلکه به معنای تلاش برای بازگشت رسمی 
آمریکا بــا محوریت رژیم صهیونیســتی به 

منطقه است.
وزیر اطلاعات در ادامه اظهار داشت: اکنون 
که یک دولت انقلابــی و مردمی، تصمیم به 
ایجاد تحولات اساســی در حــوزه اقتصاد 

گرفته است، دشــمن تصمیم دارد با برنامه 
ریزی و تلاش مضاعف، مســائل اقتصادی 
کشــور را امنیتی کــرده و به دنبال ســوء 
اســتفاده از مطالبات انباشــته شده مردم 

است.
وی با اشــاره بــه اهمیت جهــاد تبیین در 
جلوگیــری از مخــدوش کــردن امنیت 
روانــی مــردم و مقابله با جنگ رســانه ای 
گفت: علی رغم همه فشــار های اقتصادی و 
معیشتی، بر اســاس نظرسنجی های انجام 
شــده در داخل و خارج ا کشــور و بر اساس 
اعلام ســازمان های معتبــر جهانی، مردم 
ایران به آینــده امیدوارند و ایــن امر یکی 
از نقاط قوتی اســت که بایــد از آن بهره برد 
و افقی را ایجاد کرد، تا این نقشــه و توطئه 

دشمن نیز با شکست مواجه شود.
خطیب گفت: دشــمن از بیــرون و خارج از 
مرز های کشــور، با اقدام به ترور، تخریب و 

جنگ سایبری، شــرایطی را فراهم کرده تا 
با تحریک جامعه و افزایش سطح نارضایتی 
در میان مردم در جهت عدم موفقیت دولت 

و نظام تلاش کنند.
وی با اشاره به تلاش دشمن جهت مخدوش 
کردن امنیــت روانی مــردم جامعه گفت: 
یکی از اقداماتی که دولت بــا جدیتّ به آن 
توجه دارد، این اســت که تلاش دشــمن 
در مخدوش کــردن امنیــت روانی جامعه 
را خنثی کنــد و یکی از شــعار های اصلی 
این دولت، مبارزه با فســاد اســت و یکی از 
گلوگاه های اصلی فســاد، رانت های کلانی 
اســت که با توجیه خدمت و مبارزه با تورم، 
در قالب ارز ترجیحی و ســایر تسهیلات، در 

اختیار افراد خاصی قرار گرفته است.
وزیر اطلاعات تاکید کــرد: باید با جدیت و 
قاطعیت با این رانت خواران مقابله کرد. این 
دولت با شجاعت و شهامت اقدامات عملی را 

در این خصوص انجــام داده و به لطف الهی 
و همراهی و صبر مردم، به این مســیر ادامه 

می دهد.
وی در بخــش دیگــری از ســخنانش در 
خصوص وظایف و ماموریت های شــورای 
هماهنگی تبلیغات اســلامی اظهار داشت: 
بنابر حکم مقــام معظم رهبــری )مدظله 
العالی( چند وظیفه مهم بر عهده این شــورا 
گذاشته شده اســت که می توان از این بستر 
در جهت جهاد تبیین، بیــان واقعیت های 
تاریخــی، پیشــگیری از تحریــف انقلاب 
و جلوگیــری از جا به جایــی ظالم و مظلوم 

استفاده کرد.
خطیب اظهار داشــت: بخــش اعظمی از 
ماموریــت شــورای هماهنگــی تبلیغات 
اسلامی، جهاد تبیین اســت. برنامه ریزی و 
طراحی شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
و هدایت دستگاه ها فرهنگی به نحوی باشد 
که آحاد جامعه نســبت بــه واقعیت های 
صحیح، شــناخت پیدا کرده و از جنایات و 
توطئه دشمنان، آگاه شــده و نسبت به آن 
حساس شــوند. در این صورت قدم بزرگی 
در راستای جهاد تبیین برداشته شده است.

وی افــزود: شــورای هماهنگــی تبلیغات 
اسلامی، ضمن تعظیم و پاسداشت مناسبت 
ها، به تبیین حوادثی که بر این نظام گذشته 
است، نیز توجه داشته باشد و اشکال مختلف 
و ابزار های گوناگونی را که دشــمنان علیه 
نظام و ملت ایــران به کار برده اســت برای 

مردم تشریح کند.
وزیر اطلاعات تاکید کرد: مجموعه شورای 
هماهنگی تبلیغات اسلامی به آنچه در حکم 
مقام معظم رهبری در جهت مردمی کردن 
مراسم، چابک ســازی مجموعه، طراوت و 
تازگی بخشیدن و ایجاد خلاقیت و نوآوری 
در برگزاری مراسم آمده است، توجه خاص 
داشــته و برای عملیاتی کــردن و اجرایی 

کردن آن تلاش می کند.

خریدار  معاون پارلمانی رئیس جمهور با 
اشاره به ضرورت بازنگری در قانون خدمات 
کشــوری گفت: در این زمینــه نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی طرحی را در دست 
بررســی قرار دادند که دولــت در این این 
خصوص ملاحظاتی دارد و درصدد اســت 
در گفت و گــو و تعامل با مجلس شــورای 

اسلامی لایحه جامعی را ارائه دهد.
 سید محمد حســینی در بدو ورود به استان 
گلســتان در جمع خبرنگاران گفت: استان 
گلســتان دارای مردمانــی مومن،انقلابی 
و پرتلاش اســت که در آن اقــوام و مذاهب 
گوناگون زندگی مســالمت آمیز و برادرانه 
ای در کنــار یکدیگر دارند کــه مثال زدنی 

است.
معاون رئیس جمهور با تبریک فرا رســیدن 
عید ســعید قربــان بــه همه مســلمانان 
خاطرنشان کرد: در جریان سفر، قرار است 
نماز عید قربان در شهرستان کلاله و همراه 
با اهالی مومــن و انقلابی اهل تســنن این 
منطقه اقامه و با علمــا و بزرگان این مناطق 
دیدار و مسائل و مشکلات آنان را از نزدیک 

مورد بررسی قرار دهیم.
حســینی گفت: در این ســفر همچنین در 
دیدار و گفت وگو با اســتاندار و مســئولین 
ارشــد محلی آخرین وضعیت استان و روند 
اجرای مصوبات ســفرهای اســتانی مورد 
بررســی قرار گرفته و گزارش آن به رئیس 

جمهور و هیات دولت ارائه می شود.
معاون پارلمانی رئیس جمهور در پاســخ به 
ســوالی در خصوص ســاماندهی وضعیت 
کارکنان دولت اظهار داشــت: در این زمینه 
رئیــس جمهور به ســازمان امــور اداری و 
اســتخدامی مأموریت داده که نگاه جامعی 
به این موضوع داشــته و بــا پرهیز از بخش 
نگری و بر اســاس عدالت، نظــام یکپارچه 
اســتخدام و پرداخت حقوق را ساماندهی 

کند.
حســینی افزود: متاســفانه قانون خدمات 
کشــوری به مرور زمان با استثنائاتی مواجه 
شــده که ضرورت دارد مورد بازنگری قرار 

گرفته و نظام متوازن و جامعی برقرار شود.
معاون پارلمانی رئیس جمهور خاطرنشان 
کرد: البته در این زمینه نمایندگان مجلس 

شورای اسلامی طرحی را در دست بررسی 
قرار دارنــد که دولت در ایــن این خصوص 
ملاحظاتی دارد و درصدد است در گفت وگو 
و تعامل با مجلس شــورای اسلامی لایحه 
جامعی را ارائه دهد که به ســرعت تصویب 

و اجرایی شود.
معاون امــور مجلــس رئیس جمهــور در 
پاسخ به سوالی در خصوص تشکیل وزارت 
بازرگانی گفت:  بســیاری از کارشناســان 
بر این باور هســتند که از ابتدا ادغام وزارت 
صنایع و معادن با بازرگانــی صحیح نبوده 

است و بار سنگینی را بر دوش وزارت صمت 
می گذارد و به تعبیر وزیر صمت ۲5 درصد 

اقتصاد کشور در این وزارتخانه تمرکز دارد.
حســینی خاطرنشــان کرد: بــا توجه به 
نوسانات قیمت ها و ضرورت کنترل بیشتر 
و موثر بــازار، دولت با طــرح نمایندگان در 
زمینه تشکیل وزارت بازرگانی موافقت  دارد 
و معتقد اســت همین طرح برای تشــکیل 
وزارت بازرگانی کفایــت می کند و آمادگی 
دارد بعد از تصویب نهایی آن، وزیر بازرگانی 

را معرفی کند.
معاون پارلمانی رئیس جمهور در خصوص 
اهمیت همراهــی و تعامــل نمایندگان در 
تحقق مصوبات ســفرهای اســتانی اظهار 
داشت: مسائل و مشــکلات مناطق مختلف 
کشور پیش از سفرهای استانی در جلسات 
مختلف با مدیــران اجرایی و نیز نمایندگان 
حوزه های انتخابیه مورد بررســی و تبادل 
نظر قرار می گیرد و در روند اجرای مصوبات 
نیــز نماینــدگان می توانند دیــدگاه ها و 
پیشــنهادات خود را به مســئولین اجرایی 
منتقل کننــد و دولت نیز مصمم اســت در 

زمان بندی مشخص، تمام مصوبات اجرایی 
و عملیاتی شود.

حسینی تصریح کرد: بدون تردید همراهی، 
همکاری و هم افزایــی نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی می تواند در پیشبرد امور 
نقش مهمی داشته باشد ضمن اینکه رهبر 
فرزانه انقلاب اســلامی نیز به همه دستگاه 
هــا و قوا تاکیــد کردنــد کــه در اقدامات 
بزرگ اقتصادی که دولت آغاز کرده اســت 

همکاری و همراهی لازم را داشته باشند.
معاون امور مجلس رئیــس جمهور تعامل، 
همراهی و هم افزایــی نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی با دولت را در پیشــبرد 
امور حائز اهمیت دانســت و اظهار داشت: 
معاونت امور مجلس ریاســت جمهوری در 
راســتای تعامل و همکاری بــا نمایندگان 
مجلس، تاکنون در قالب 4۶ سفر استانی که 
عمدتاً در پاسخ به دعوت نمایندگان، انجام 
شده به بیش از ۷0 شهرســتان سفر کرده و 
مشکلات و مطالبات موجود را به وزارتخانه 
ها و مســئولین دســتگاه اجرایی ارائه داده 

است.

مخالفت ایران با هرگونه دخالت خارجی در سوریه

چرا آمریکا اجازه نمی دهد مذاکرات به نتیجه برسد؟
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با وجود انتشار اخباری مبنی بر واریز یارانه معیشتی ۳00 تا 400 هزار 
تومانی در روز بیستم تیرماه، سازمان هدفمندی یارانه ها تاکید کرد که 

این یارانه واریز نخواهد شد.
 واریز یارانه های نقدی معمولا در چند ســال گذشــته در ســاعت ۲4 
روز بیســتم هر ماه واریز می شود، بر همین اســاس برخی رسانه ها نیز 
اعلام کردند که یارانه معیشــتی ماه جاری امروز )دوشنبه( به حساب 

سرپرستان خانوار واریز خواهد شد.
این درحالی است که پیگیری ایسنا از سازمان هدفمندی یارانه ها با این 
اعلام طیبه حسینی- سخنگوی ســازمان هدفمندی یارانه ها- همراه 
بود که یارانه نقدی ماه جاری، فردا همزمان با بیســتم تیرماه به حساب 

سرپرستان خانوار واریز نخواهد شد.
وی گفت که به محض مشخص شدن زمان واریز یارانه تیرماه، از سوی 

سازمان هدفمندی یارانه ها اطلاع رسانی می شود.
پرداخت یارانه نقدی از اردیبهشت ماه امســال تغییر رویه داده است؛ 
به طوری که تا پیــش از این در دهم هر ماه یارانه معیشــتی 55 تا ۲05 
هزار تومانی و در بیســتم نیز یارانــه نقدی 45 هــزار و 500 تومانی به 
حساب سپرستان خانوار واریز می شد که با اقدام دولت در طرح اصلاح 
نظام یارانــه ای و حــذف ارز 4۲00 تومانی از واردات کالای اساســی، 
تبدیل به یک یارانه با مبلغ متغیر بیــن ۳00 تا 400 هزار تومان به ازای 

هر یک از اعضای خانوار شده است.
یارانه نقدی قبلا بــرای حدود ۷۸ میلیون نفر اختصــاص پیدا می کرد 
که در طرح جدید با حذف یک دهک، پرداخت برای ۹ دهک ادامه پیدا 
کرده است که برای ســه دهک اول مبلغ 400 هزار تومان و شش دهک 

دیگر ۳0 هزار تومان پرداخت می شود.
دولت در هر ماه حدود ۲۳ هــزار میلیارد تومان بابــت پرداخت یارانه 
نقدی جدید هزینه پرداخت می کند. این در حالی است که طبق قانون 
بودجه 1401  باید یارانه به صورت کالابرگ توزیع شود که هنوز نهایی 

نشده و فعلا پرداخت نقدی ادامه دارد. 

ثبات نسبی قیمت کالاهای اساسی
بررسی وضعیت قیمت کالاهای اساسی و اقلام ضروری خانوار در هفته 

سوم تیرماه حاکی از ثبات نسبی قیمت ها نسبت به هفته گذشته است.
گزارش های میدانی مهر نشــان می دهد بازار کالاهای اساســی رکود 
عجیبی را تجربــه می کند. به طوری که بســیاری از فروشــندگان به 
خبرنگار مهر گفتند قدرت خرید مردم در خیلی از کالاها از جمله برنج 

و گوشت کاهش یافته و همین مسئله از جمله دلایل رکود بازار است.
بر این اســاس کمبودی که طی هفته های گذشــته در حــوزه روغن، 
ماکارونی و شکر وجود داشــت، تا حدود زیادی برطرف شده اما کمبود 
رب گوجه فرنگی همچنان ادامــه دارد و به گفته مغازه داران رب گوجه 
فرنگی یا پیدا نمی شــود یا با قیمت های بســیار بالاتر از تورم آن عرضه 

می شود.
براساس وزارت جهاد کشــاورزی در هفته گذشــته با افزایش قیمت 
رب گوجه فرنگی به 45 هزار تومان موافقت کرده و به نظر می رســد در 
صورت تصویب و ابلاغ این قیمت، کارخانجات تولیدی، عرضه رب را از 

سر بگیرند و مشکل این کالا حل شود.

غ به صورت محدود ادامه دارد صادرات تخم مر
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران گفت: صادرات 

تخم مرغ به صورت محدود به کشور افغانستان در حال انجام است.
ناصر نبی پور در گفتگو با مهر با بیان اینکه صادرات تخم مرغ به صورت 
محدود به کشور افغانستان در حال انجام است، گفت: اوج صادرات این 

محصول روزانه 100 تن است که رقم زیادی محسوب نمی شود.
وی توضیح داد که اگر قیمت هــر کیلوگرم تخم مرغ زیر ۳0 هزار تومان 
باشد، صادرات آن به صرفه است اما وقتی که قیمت بالای ۳4 تا ۳5 هزار 
تومان است، برای صادرکنندگان نمی صرفد که اقدام به صادرات کنند.

این فعال بخش خصوصی با بیان اینکه قیمت تمام شده تولید تخم مرغ 
بین 44 تا 45 هزار تومان اســت، ادامه داد: هــم اکنون میانگین قیمت 
فروش هر کیلوگرم تخم مــرغ درب مرغداری حــدود ۳5 هزار تومان 
است ضمن اینکه شرکت پشــتیبانی امور دام مقداری از تخم مرغ های 
مازاد را جمع آوری می کند. نبی پور دربــاره اینکه طی هفته های اخیر 
قیمت تخم مرغ در برخی مناطق به ۹۷ تا 100 هزار تومان در هر شــانه 
رسیده اســت، افزود: با توجه به اینکه قیمت درب مرغداری حدود ۷۳ 
هزار تومان است با احتســاب کرایه حمل و سود برای فروشنده، قیمت 

100 هزار تومان برای مصرف کننده منطقی است.
وی با اشاره به افزایش قیمت نهاده های دامی و هزینه های تولید، ادامه 
داد: قیمت تخم مرغ باید درب مرغداری به 100 هزار تومان برسد و در 

حال حاضر تولیدکننده زیان می کند.
نبی پور درباره اینکه افزایش بیشــتر قیمت تخم مــرغ مصرف کننده 
را تحت فشــار قرار می دهــد و منجر به کاهش قــدرت خرید آنان می 
شود، افزود: تولیدکننده مقصر این مسأله نیست و دولت باید از مصرف 

کننده به نحو دیگری حمایت کند تا قدرت خرید آنها افزایش یابد .

وه کالای  صدور شناسه کالا برای ۳ هزار گر
اولویت دار

ســخنگوی وزارت صنعت، معــدن و تجارت اعلام کرد: ایــن وزارتخانه 
تاکنون برای ۳000 گروه کالای اولویت دار شناسه کالا صادر کرده است.

امید قالیباف در یادداشتی در صفحه شــخصی خود در فضای مجازی 
نوشــت: تاکنون وزارت صمت بــرای ۳000 گــروه کالای اولویت دار 
شناســه کالا صادر کرده است و برای شناسه ســایر کالاها کار با شتاب 

پیش می رود.
ســخنگوی وزارت صمت تاکید کرد: البته ســایر دســتگاه ها نیز باید 
شناسه کالا را در فرآیند خود اجرایی کنند تا صمت بتواند پایش دقیق 

کالاها را در سامانه جامع تجارت رصد کند.

 پیوست عدالت هوشمندسازی یارانه آرد 
منتشر شد

وزیر امور اقتصادی و دارایی نوشت: وزارت اقتصاد اولین پیوست عدالت 
را با همکاری دانشــگاه ها برای الگوی جدید هوشمندسازی یارانه آرد 

تدوین و منتشر کرد.
سید احسان خاندوزی در حساب کاربری خود در فضای مجازی نوشت: 
»یکی از مطالبات رهبر معظم انقلاب از دولت سیزدهم، داشتن پیوست 
عدالت برای سیاســت ها بود. وزارت اقتصاد اولین پیوست عدالت را با 
همکاری دانشــگاه ها برای الگــوی جدید هوشمندســازی یارانه آرد 

تدوین و منتشر کرد«.
رهبر انقلاب ششم شهریور پارسال در نخســتین دیدار خود با اعضای 
دولت سیزدهم در تبیین »عدالت ورزی« به عنوان یک توصیه اساسی 
به دولتمردان، گفتند: »هر مصوبه، لایحه و تصمیم دولت باید پیوست 
عدالت داشته باشــد و کاملًا مراقبت شود که این دســتور یا تصمیم و 

مصوبه، به طبقات محروم و به عدالت ضربه نزند«.

میز خبر

رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به اراده سیاســی دو 
کشور ایران و روســیه برای توســعه روابط اقتصادی 
گفــت: در حــال حاضــر ظرفیت های بســیار خوب 
اقتصادی بین دو کشور مهیاست و فعالان اقتصادی دو 

کشور نتایج تفاهمات انجام شده را خواهند دید.
 علی صالح آبادی با تشــریح نتایج سفر به روسیه گفت: 
در این ســفر گفت وگوهای بســیار خوب و ارزنده ای 
با مقامات عالی و اقتصادی روسیه داشــتیم و با توجه 
به تاکیدات رؤســای جمهور دو کشور به توسعه روابط 
پایدار اقتصــادی بین ایران و روســیه مقرر شــد، در 

زمینه های مالی و بانکــی زمینه های لازم را 
برای توسعه پایدار روابط ایجاد کنیم.

وی با بیان اینکه و اراده سیاســی دو کشور 
هم بر توســعه تعاملات اقتصادی هســت، 
ادامــه داد: خوشــبختانه هــم از طــرف 
جمهــوری اســلامی ایران و هــم از طرف 
روســیه علاقه منــدی قابــل ملاحظه ای 

برای توســعه روابط وجود دارد، لذا در این خصوص 
مذاکرات خوبی انجام شد و امیدوارم که این مذاکرات 
در آینده زمینه ســاز توســعه پایدار روابط دو کشور 

باشد. در آینده نزدیک تفاهمات انجام شده 
در این ســفر را اجرایی خواهیم کرد و نتایج 
آن را تجار، بازرگانان و فعالان اقتصادی دو 

کشور خواهند دید.
رئیس کل بانــک مرکزی ادامــه داد: طبعا 
اســتفاده از ارزهای غیر دلار و یورو و ســایر 
موضوعاتــی که تجــار و فعــالان اقتصادی 
بتوانند از بسترهای جدید استفاده کنند جزو مواردی 
است که مورد پیگیری قرار می گیرد و انشالا باید نتایج 

آن را در عمل شاهد باشیم.

صالح آبادی درباره اســتفاده از پیام رســان های بومی 
به جای ســوئیفت نیز گفــت: هم اکنون ایــران برای 
جایگزینــی ســوئیفت، از ســامانه های پیام رســان 
بین بانکــی بومــی اســتفاده می کند و روســیه نیز 
پیام رســان های بومی و مالی خود را دارد که می تواند 

مبنایی برای همکاری بانکی بین دو کشور باشد.
وی با بیــان اینکــه ایجاد بســترهای مالــی، یکی از 
مهمترین محورهای توسعه اقتصادی به شمار می رود 
افزود: این سفر توانســت زمینه های بسیار خوبی برای 

روابط تجار و بازرگانان دو کشور ایجاد کند.

بانک

محمدحسین سیف اللهی مقدم  درحالی 
فروش نفت در دولت ســیزدهم روند رو به 
رشدی داشته است اما عزم دولت برای اخذ 
مالیات جدی اســت و در همین مدت اخذ 

مالیات از هنرمندان ۳ برابر شد.
بررســی درآمدهای مالیاتــی دولت، طی 
ســال های ۹۸ تــا 1400 نشــان می دهد 
درآمد دولت از این بابت رو به بهبود اســت. 
در حالی که در ســال ۹۸ مجمــوع تعداد 
مالیــات اصناف 4۸۶,۸۸۸ بــوده، این رقم 
در سال 1400 به ۶0۹,40۲ رسیده است. 
همچنین میــزان مالیات های ابرازی نیز در 

این سال ها رو به افزایش بود.
افزایش پایه های مالیاتــی، به عنوان یکی از 
بهترین روش جایگزین بــرای درآمدهای 
ناپایدار نفتی است. این مساله در چند دهه 
گذشته و به دلیل نبود پایگاه های اطلاعاتی 
دقیــق و همچنیــن عادت بــه درآمدهای 
نفتی، کمتر مورد توجه سیاستگذاران قرار 
گرفت و بر این اســاس مالیات جهت گیری 
مناسبی نداشته اســت؛ چرا که افراد حقوق 
بگیــر و تولیدکنندگان که عموماً شــرایط 
مالی شان شــفاف اســت به صورت منظم 
مالیات پرداخــت کرده اند، ولی کســانی 
که اقتصــاد زیرزمینی را دنبــال می کنند 
هیچ مالیاتی تاکنــون پرداخت نکرده اند. با 
کاهش اتکا به درآمدهای نفتی، در دو ســه 
سال اخیر، درآمدزایی دولت از محل مالیات 
افزایش یافت. البته هنــوز فاصله زیادی در 
مقایسه با کشورهای پیشــرو در این زمینه 

وجود دارد.

کاهش فشار مالیاتی از مالیات دهندگان 
خوش حساب

یکی از برنامه های دولت سیزدهم در حوزه 
مالیــات، کاهش فشــار مالیاتــی از بخش 
رســمی و مالیات دهندگان خوش حساب 
و حرکت به سمت مالیات ســتانی از بخش 
غیرشفاف و افرادی اســت که درآمد بالایی 

دارند ولی فرار مالیاتی می کنند.
بر این اســاس اولیــن اقدام ســازمان امور 
مالیاتی طی چند ماه گذشته، سامان دادن 
به نظام نقل و انتقال پول و شــفاف شــدن 
وجه ذی نفعان بود. در این راستا درگاه های 
پرداخت و پوزهــا به پرونده هــای مالیاتی 
اضافه شــد. با این اقــدام تعــداد دریافت 
اظهارنامه مالیاتی از مشــاغل حقیقی به 4 
میلیون اظهارنامه رســید که نسبت به سال 

گذشته 1.۲ میلیون افزایش داشت.
یکی دیگــر از اقدامــات حمایتــی دولت 

در زمینــه مالیــات، کاهش نــرخ مالیات 
واحدهــای تولیدی بوده اســت. در ســال 
جاری بــرای حمایــت از تولیــد در قانون 
بودجه و با پیشــنهاد دولت، نرخ مالیات هر 
واحد تولیدی 5 درصد کاهش یافت و به ۲0 
درصد رسید. همچنین بخشودگی مالیاتی 
برای واحدهــای تولیدی آســیب دیده در 

دستور کار قرار گرفته است.
تفکیک حساب شــخصی و تجاری از دیگر 
اقدامــات بود. بر اســاس اعــلام مقام های 
مســئول، آئین نامه این موضوع تا ماه آینده 
توســط بانک مرکزی نهایی می شود. با این 
اقدام افرادی که از حســاب شــخصی خود 
بیــش از مبلغش معینی بــرای کار تجاری 

استفاده کنند مشمول مالیات خواهند شد.
همچنین در راستای ایجاد عدالت مالیاتی، 
علی رغم افزایش ۲.5 برابری میزان مالیات، 
اما از 4 میلیون مــودی مالیاتی، مالیات 1.۶ 
میلیون نفر صفر تعیین شــده و ۸00 هزار 
مودی نیز مالیاتی کمتر از 5 میلیون تومان 
پرداخت می کنند. این در حالی اســت که از 
5 درصد مودیانی که جــزو اصناف پردرآمد 
هستند مثل پزشــکان و وکلا، 50 درصد از 

کل مالیات اخذ می شود.

ضرورت افزایش بیشتر پایه های مالیاتی
علی رغــم همــه آمارهــای امیدوارکننده 
مالیاتــی، همچنــان در زمینــه فناوری 
اطلاعــات و اخــذ مالیــات بــه صــورت 
اظهارنامه ای با چالش هــای زیادی رو به رو 

هستیم.
مجلس در ســال ۹4 طی مصوبه ای تأکید 
داشت که مالیات باید به صورت سامانه ای و 
هوشمند اخذ شود، اما متأسفانه هیچگاه به 
مرحله اجرا نرسید تا اینکه مجلس یازدهم 
قانونــی را تحت عنــوان ســامانه مودیان 
مالیاتی و پایانه های فروشــگاهی تصویب 
کرد. ســامانه مودیــان مالیاتی باید ســال 
گذشته در اردیبهشت ماه افتتاح می شد، اما 
بازهم به گفته برخــی از نمایندگان مجلس 
شاهد ترک فعل و آسیب هایی در این زمینه 
بودیم. کارشناســان معتقدنــد ایجاد این 
ســامانه هم تکلیف قانونی و هم روش سالم 
و شــفافی برای اخذ مالیات است. هرچند 
که برای اجرا مقدماتی اعــم از تجهیز همه 
فروشــگاه ها به دســتگاه های مخصوص و 

اقناع عمومی باید حاصل شود.

مقایسه عملکرد مالیاتی سه استان بزرگ
بررسی ها نشان می دهد در سه استان بزرگ 
کشور از جمله تهران، اصفهان و البرز شاهد 
عملکردهــای متفاوتی در زمینــه مالیاتی 
بوده ایم. به عنوان مثال در مرکزشهر تهران 
تعداد مالیات ها در ســال ۹۸ به میزان ۶0۲ 
و رقم مالیات هــای ابــرازی 4۷ میلیارد و 
۷4۳ میلیون و ۹۹1 هزار و ۷۷۶ ریال و رقم 
مالیات های تشخیصی 41۷ میلیارد و 1۶۳ 
میلیون و۲5۳ هزارو 45 ریال بوده اســت. 
این میزان در ســال ۹۹ بــه ۷۲۷ و مالیات 
ابرازی به 5۶ میلیــارد و 1۸۷ میلیون ۳۸۹ 

هزار و51۳ ریال مالیات تشــخیص به ۳51 
میلیارد و۳4۶ میلیــون و 550 هزار و ۶۷4 
ریال رسیده است. در ســال 1400 اما این 
رقم بــه 54۷ و رقم مالیات هــای ابرازی به 
55 میلیــارد و 4۲۶ میلیــون و 50۳ هزار و 
۸0 ریال رسید که حاکی از کاهش آن است.

در اســتان اصفهــان امــا تعــداد مالیات 
در ســال ۹۸، 51۲ و مالیــات ابــرازی 
۸,۳۹0,0۶0,۷۲۳ و مالیــات تشــخیصی 
15۷ میلیارد و ۹۶۷ میلیــون و ۳۹5 هزار 
و 1۷5 بوده است. در ســال ۹۹ این رقم به 
۶04 و رقم مالیات ابرازی بــه 1۸ میلیارد و 
۶۸۸ میلیون و ۸۹0 هــزار و ۹1۸ و مالیات 
تشخیصی به ۲11 میلیارد و 144 میلیون و 
۳5۲ هزار و ۹۶۳ رسید. در سال 1400 نیز 
تعداد مالیات ها در استان اصفهان به 4۸5 و 
رقم مالیات های ابــرازی ۲4 میلیارد و 40۳ 
میلیون و ۲01 هزار و ۹0 ریال رســیده که 

روند افزایشی را نشان می دهد.
در استان البرز اما در ســال ۹۸ رقم مالیات 
۲۲4 و رقم مالیات ابرازی ۹ میلیارد و 5۷5 
میلیــون و ۸1۹ هــزار و ۶۹۳ ریــال و رقم 
مالیات تشخیصی ۳۹ میلیارد و۷۸ میلیون 
و ۳05 هزارو ۳0۳ ریال رســیده اســت. در 
سال ۹۹ نیز تعداد مالیات به ۲۷۹ و مالیات 
ابرازی به ۷ میلیاردو و ۸۸1 میلیون و ۸4۸ 
هزارو ۳۷ ریال و مالیات تشــخیصی به ۷4 
میلیاردو و 455 میلیون و 400 هزارو ۸0۲ 
ریال رســید. در ســال 1400 اما تعداد به 
1۶4 کاهش یافتــه و مالیات ابرازی نیز به ۶ 

میلیاردو و ۸۹۸ میلیون و ۳41 هزارو ۹۷0 
ریال رســید که نشــان از کاهش عملکرد 

مالیاتی دارد.

وضعیت درآمدهای مالیاتی مشاغل 
پردرآمد

فرار مالیاتی برخی از مشاغل پردرآمد یکی 
از چالش های بزرگ، ســازمان امور مالیاتی 
بوده اســت. اما گزارش ها نشان می دهد در 
سه ســال گذشــته روند دریافت مالیات، 
تا حدودی بهبود یافته اســت. بــه عنوان 
مثال در حالی کــه میزان مالیــات ابرازی 
پزشــکان در ســال ۹۸ به میزان ۳, هزارو و 
۳5۸ میلیاردو و ,۷۹۹ میلیون و ,۹۹0 هزار 
و,۲4۸ ریال بوده، این رقم در ســال 1400 
به ۷ هزارو و ۲۷۸ میلیــاردو 55۹ میلیون و 

1۲1 هزار ۸1۹ ریال رسیده است.
در خصــوص اخــذ مالیــات از وکلا نیــز 
گزارش ها از افزایش رقم مالیــات ابرازی و 
همچنین تعداد آن حکایت دارد. در ســال 
۹۸ تعــداد آن 5۲0۲۶ و رقم مالیات ابرازی 
5۸۹ میلیاردو و ۲5۸ میلیون و ۷44 هزارو 
۳۸1 ریال بود و این رقم در ســال 1400 به 
55,4۷4 و رقم مالیاتی ابــرازی یک هزار و 
140 میلیاردو و ۶۸۶ میلیون و ۷۶۷ هزارو 

4۸1 ریال رسید.
رقم مالیاتــی هنرمندان نیز طبــق آمارها 
رشد داشت. در ســال ۹۸ رقم مالیت ابرازی 
هنرمندان ۸ میلیاردو و ۲11 میلیون و 4۷۲ 
هزار و 55۷ ریال بــود که این رقم در 1400 
به ۳0 میلیاردو ۹۳0 میلیــون و ۸۲1 هزار 
۷۷5 ریال رسیده است. همچنین مجموع 
عملکرد مالیاتی که اصناف نیــز روند رو به 
رشــد درآمدهای مالیاتی را نشان می دهد. 
در ســال ۹۸ تعــداد کل مالیــات اصناف 
4۸۶,۸۸۸ بود و این رقم در ســال 1400 به 

۶0۹,40۲ رسیده است.
بــا این حــال در خصــوص طلافروشــان 
گزارش ها نشــان می دهد که فاصله زیادی، 
بین مالیات ابرازی و تشخیصی وجود دارد. 
اما آهن فروشــان که مالیات ابــرازی آنها 
در ســال ۹۸ به میزان ۸0۳ میلیاردو 411 
میلیون و ۸۳4 هــزار و۷5۷ ریــال بود در 
سال 1400 این رقم به ۷۳۲ میلیاردو 1۷4 

میلیون و 40۹ هزار و ۷۶1 ریال رسید.
کارشناســان افزایش بســترهای مناسب 
فرهنگی، اقتصادی، سیاســی و... را راهکار 
بهبــود وضعیــت درآمدهــای مالیاتــی 
دولت عنوان می کنند و بــر ضرورت توجه 

سیاستگذاران بر این امر تاکید دارند.

ودی اجرا می شود وسیه به ز تفاهم های پولی بانکی ایران و ر

رئیس موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی تشریح کرد

ح آمایش سرزمین جزئیات اجرای طر
سمیه رســولی  رئیس موسسه مطالعات 
و پژوهش هــای بازرگانی با بیــان اینکه در 
طرح آمایش سرزمین، شهرستانهای کشور 
در 4 دسته تقسیم بندی شده اند، جزئیات 

اجرای این طرح را توضیح داد.
احمــد تشــکینی اظهار کــرد: یکــی از 
کارکردهای اصلی طرح آمایش ســرزمینی 
حرکــت در جهــت توســعه متــوازن و 
عدالت محوری اســت و در همین راســتا 
شهرستانهای کشور در حال طبقه بندی در 

دسته های مختلف هستند.
رئیس موسســه مطالعــات و پژوهش های 
بازرگانی گفت: شهرســتان های کشور در 
حال طبقه بندی در چهار دســته هستند؛ 
دسته اول شهرستان های کمتر برخورداری 
هســتند که به لحــاظ صنعتــی، معدنی و 
تجاری توســعه نیافته اند و زیرساخت های 
لازم هم در آن ها مســتقر نیست. همچنین 
بــرای ایجــاد اشــتغال نیز ممکن اســت 
طرحهای نیمه تمام کافی نداشــته باشند؛ 
به  همین دلیل نیازمنــد تعریف طرح های 
ایجادی و توســعه  ای هســتند. برای این 
شهرستان ها باید بالاترین سطح مشوق های 

سرمایه گذاری را تعریف کرد.

وی ادامه داد: دســته دوم شهرستان های 
کمتربرخورداری هســتند کــه به لحاظ 
صنعتی، معدنی و تجاری توســعه نیافته 
اند اما زیرساختهای تا حدی مکفی ممکن 
است داشته باشــند؛ فلذا این شهرستانها 
نیازمند تکمیــل طرحهای نیمــه تمام، 
توســعه ای و احیــای واحدهــای راکد 
هستند؛ برای این دســته از شهرستان ها 
نیز باید مشوق هایی جهت توسعه در نظر 

گرفت.
تشکینی افزود: دسته سوم شهرستان های 
مناســب به لحاظ وضعیت صنعتی، معدنی 
و تجاری هستند. در این شهرستان ها هدف 
اصلی حفظ و بهبود وضعیت اشــتغال است 
لذا تقریباً تداوم وضعیــت موجود منطقی 

است.
وی ادامه داد: دسته چهارم شهرستان های 
توســعه یافته به لحاظ صنعتی و با ظرفیت 
بیش از حد جمعیتی است که حتی نیازمند 
تمرکززدایــی جمعیتــی اســت، از این رو 
مشــوق های خاصی برای توســعه در این 
محدوده هــا نباید لحاظ شــود. نتایج اولیه 
نشــانگر وجود بالغ بر 110 شهرســتان در 
منطقه اول؛ 1۲0 شهرستان در منطقه دوم؛ 

بالغ بر 140 شهرســتان در منطقه ســوم و 
بالغ بــر ۷0 شهرســتان در منطقه چهارم 

است.
رئیس موسســه مطالعــات و پژوهش های 
بازرگانی گفت: در بســته مشــوق سرمایه 
گذاری کشــور ترکیه، کل کشــور به شش 
منطقه تقسیم بندی شده و برای هر منطقه 
مشوق های خاص مدنظر قرار گرفته است. 
آن دســته از صنایعــی که بایــد از طریق 
مشوق های مربوطه مورد پشــتیبانی قرار 
گیرند بر مبنای توانایی بالقوه رقابتی استان 
مزبور معین می شــود و حداقل مبلغ ثابت 
ســرمایه گذاری برای هر یــک از صنایع و 

مناطق در نظر گرفته شده است، به گونه ای 
که پایین تریــن مبلغ ســرمایه گذاری در 
مناطق 1 و ۲ برابر با یــک میلیون لیر ترک 
بوده، در حالیکه این مبلغ برای چهار منطقه 
باقیمانــده دیگر برابــر با پانصد هــزار لیر 
ترک اســت. در این برنامه برای هر منطقه 
مشوق ها و حمایت های خاصی تعریف شده 

است.
تشــکینی افــزود: آمایــش ســرزمین به 
معنای بهره بــرداری بهینــه از امکانات در 
راســتای بهبود وضعیت مــادی و معنوی 
و در قلمــرو جغرافیایــی خاص اســت، به 
طوری کــه مزیت هــای فضــای طبیعی، 
اجتماعــی و اقتصــادی، ســاماندهی و 
نظام بخشی می شود. این کار با هدف ایجاد 
رابطه منطقی بین توزیــع جمعیت و انجام 
فعالیت هــا در پهنه ســرزمین بــا توجه به 

ویژگی های فضایی مناطق است.
وی ادامه داد: در واقع عدم توزان شــاخص 
بیــکاری بین مناطق مختلــف یکی از مهم 
ترین دلایــل افزایش مهاجــرت به کلان 
شــهرها و در نهایــت افزایــش هزینه ها و 
مشکلات زندگی در مبداء و مقصد است. بر 
این اساس نیاز است در هر منطقه متناسب 

با ظرفیت و پتاســیل منطقــه، فعالیت ها 
برنامه ریزی شود.

رئیس موسســه مطالعــات و پژوهش های 
بازرگانی افزود: همانطور که پیش تر نیز ذکر 
شد جمعیت و میزان شغل مورد نیاز بخش 
صنعت، معــدن و تجارت با هدف توســعه 
متوازن و نرخ بیکاری متوازن در کل کشور 
پیش بینی و بررسی شــده است. در واقع در 
هر منطقه کشور اولویت های توسعه فعالیت 
های اقتصادی شامل کشــاورزی، صنعت، 
معدن و خدمات متفاوت است بر این اساس 
در این طرح منطبق بر اسناد آمایش تعداد 
شــغل مورد نیاز در تمامــی فعالیت های 
اقتصادی به تفکیک اســتان- شهرســتان 
با هدف توســعه متوازن پیش بینی و هدف 

گذاری شده است.
تشــکینی گفت: در ادامه با توجه به اهداف 
اشتغال اســتان- شهرستان ســعی شده 
در ۶ بخــش تکمیل طرح هــای نیمه تمام، 
احیای واحدهای راکد، تکمیل زیرســاخت 
های تولیــد و تجارت، انجــام فعالیت های 
اکتشــافی و نقشــه برداری، توسعه صنایع 
موجود و پیشنهاد واحدهای جدید، تحقق 

اشتغال مد نظر برنامه ریزی شود.
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دو  دهم درصد 
ســخنگوی گمرک گفت: در حال حاضر بیشــتر بازارچه های فعال به 
مرز های رسمی متصل اســت و آماری که در حوزه تجارت مرزنشینی 
وجود دارد، نشان می دهد که فقط دو دهم درصد کل تجارت کشور ما از 

طریق بازارچه ها انجام می شود.
 روح الله لطیفی  دربــاره ارزیابی بازارچه های فعــال و چالش های این 
بازارچه ها اظهار کــرد: در حال حاضر بیشــتر بازارچه هــای فعال به 
مرز های رسمی متصل هستند و آماری که در حوزه تجارت مرزنشینی 
وجود دارد، نشــان می دهد که فقط دو دهم درصد کل تجارت کشــور 
ما از طریق بازارچه ها انجام می شــود که این شایســته مرزنشــینان و 

سیاست های از قبل طراحی شده نیست.
لطیفی گفت: تقریبا همه بازارچه های مرزی که فعال هســتند در کنار 
مرز رسمی هســتند و تقریبا همه بازارچه های غیر فعال یا نیمه فعال با 
مرز رسمی فاصله دارند یا مرز رســمی به اندازه ای فعالیت ندارد که نیاز 
به فعال شدن بازارچه مرزی باشــد بنابراین باید یک طرح نو برای این 

موضوع داشته باشیم.
وی ادامه داد: اگر قرار باشد مرز رســمی و بازارچه در کنار هم قرار گیرد 
و همان فرایند مرز رســمی در بازارچه های مرزی در موضوع صادرات و 
واردات اتفاق بیفتد و نگاهی که نســبت به بازارچه های مرزی در ذهن 
مردم وجود دارد که بر این اســاس تعاملی بین عده ای از مرزنشــینان 
کشــور خودمان با مرزنشــینان کشــور طرف مقابل همچنین فروش 

کالا های مرزی باشد اصلا چنین اتفاقی نیفتاده است.

و و اسقاط خودر پلاک گذاری موتور سیکلت در گر
رئیس انجمن صنعت موتورســیکلت ایران گفــت: از آنجا که عرضه و 
شماره گذاری موتورســیکلت برای تولید کنندگان مشروط به اسقاط 
خودروست، کمبود خودروهای اســقاطی، واحدهای تولیدکننده را با 

چالش مواجه کرده و امکان عرضه تولیداتشان به بازار وجود ندارد.
جلیل مجاهد در گفت وگو با فارس، اظهار داشــت: براســاس مصوبه 
سال ۹۷ دولت دوازدهم که در اســفند ۹۸ اجرایی شد، تولیدکنندگان 
موتورسیکلت مکلف شــدند تا به ازای تولید یک دستگاه موتورسیکلت 
و پلاک گذاری آن هزینه اسقاط یک دستگاه موتورسیکلت را به مراکز 
اســقاط بپردازند.  وی افزود: اما با توجه به مشــکلات اقتصادی و تورم، 
اســقاط موتورســیکلت برای مردم تقریبا غیرممکن شــد و لذا تولید 
کنندگان موتورســیکلت با کمبود دریافت حواله اسقاط مواجه شدند، 
بنابراین آن زمان اســحاق جهانگیری، معاون اول دولت قبل، برای رفع 
این مشکل اعلام کرد به جای اسقاط موتورســیکلت، تولیدکنندگان 
موتورسیکلت، خودرو اســقاط کنند و بر این اساس مقرر شد که تولید 
کنندگان موتورســیکلت به ازای تولید ۷ موتورسیکلت، هزینه اسقاط 

یک خودرو را به مراکز اسقاط بپردازند. 
مجاهد با اشاره به هزینه اســقاط خودرو بیان داشــت: هزینه اسقاط 
خودرو در ســال ۹۸ دو میلیون تومــان بود که در اســفند 1400 به 4 
میلیون تومان رســید اما اکنون و در حال حاضر با افزایش چشــمگیر، 
هزینه اســقاط  یک خودرو به 1۶ میلیون تومان رســیده اســت یعنی 
سازندگان موتورسیکلت باید به ازای تولید هر ۷ دستگاه موتورسیکلت 

مبلغ 1۶ میلیون تومان به مراکز اسقاط بپردازند. 
مجاهد بیان داشــت: همانطور که اشاره شد از اســفند 1400 انباشت 
حوالــه خودروهــای اســقاطی در مراکز اســقاط پایان یافتــه و لذا 
موتورسیکلت سازان با مشــکل برای تامین حواله اسقاط مواجه شده 
اند و از طرفی تا حواله اسقاط دریافت نکنند و هزینه آن را نپردازند نمی 
توانند تولیدات موتورسیکلت خود را به بازار عرضه کنند و تولیداتشان 

پلاک گذاری نمی شود.

پرست جدید سازمان حمایت منصوب شد سر
وزیر صنعت، معدن و تجارت طی حکمی حسین فرهیدزاده را به عنوان 
سرپرست جدید ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان 

منصوب کرد.
سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت طی حکمی حسین 
فرهیدزاده را عنوان سرپرست سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید 
کنندگان منصوب کرد.  در این حکمِ فاطمی امین خطاب به  فرهیدزاده  
آمده است: نظر به شایستگی تعهد و تجارت ارزنده  جنابعالی، به موجب 
این حم به سمت »سرپرست سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید 
کنندگان« منصوب می شــوید؛ انتظار می رود بــا همکاری همه بخش 
های مرتبط در وزارت صنعت، معدن و تجارت و ســایر ســازمان های 

حاکمیتی در در خدمت به مردم و کسب و کارها کوشا باشید.
در این باره ســخنگوی وزارت صمــت گفت: بعد از اســتعفای صدیف 
بیگ زاده از سرپرســتی ســازمان حمایت، وزیر صمــت طی حکمی 

حسین فرهیدزاده را به عنوان سرپرست این سازمان منصوب کرد.

هیأت تجاری ایران عازم صربستان شد
هیات تجاری ایران به سرپرســتی معاون وزیر و رییس کل ســازمان 

توسعه تجارت و به منظور توسعه روابط تجاری عازم صربستان شد.
هیأت تجاری ایران به سرپرســتی معاون وزیر و رئیس کل ســازمان 
توســعه تجارت و به منظور توســعه روابط تجاری عازم صربستان شد. 
این ســفر پنج روزه با هدف توســعه همکاری های دوجانبه، پیگیری 
موضوعات مطرح شده در کمیسیون مشــترک دوجانبه و برنامه ریزی 
برپایی دور بعدی اجلاس این کمیســیون در ایران و توسعه مناسبات 
تجاری انجام شد. بر اســاس برنامه ریزی های به عمل آمده مقرر است 
در روز اول این ســفر همایشــی در اتاق بازرگانی صربســتان برگزار 
و فرصت های تجاری دو کشــور معرفی و جلســات مذاکرات دوجانبه 
بین تجار دو کشور برگزار شــود. همچنین در این ســفر پیمان پاک، 
دیدارهایی با مسئولان عالی رتبه صربستان از جمله وزیر امور خارجه، 
وزیر کشــاورزی، وزیر معدن و انرژی، قائم مقام وزارت تجارت و وزارت 

دارایی صربستان خواهد داشت.

اعلام دستور جدید به کارگزاران و صرافی ها
مدیر عملیات بازار متشــکل ارزی ایران گفت: نــرخ خرید و فروش ارز 
کارگزاران و صرافی های عضو بازار متشــکل ارزی بزودی در ســایت 

رسمی این بازار منتشر می شود.
هادی نژاد اظهارداشــت: به زودی فهرســت کارگزاران بازار متشکل 
ارزی کشور به همراه نرخ های خرید و فروش اعلامی آنها در سایت های 

رسمی بازار متشکل ارزی به نشانی www.ice.ir قرار می گیرد.
وی افزود: بــه این ترتیب متقاضیــان می توانند با مشــاهده اطلاعات 
صرافی ها و کارگزاران بازار متشــکل، براساس محل فعالیت و نرخ های 
خرید و فروش اعلامی کارگــزار مورد نظر خود را انتخــاب ارز خرید و 
فروش کنند. مدیر عملیات بازار متشــکل ارزی گفت: با این اقدام مهم 
که هماهنگی های لازم برای انتشار آن انجام شــده است قیمت ارز در 
صرافی های مختلف بصورت شفاف و مقایسه ای در دسترس متقاضیان 

قرار می گیرد.

میز خبر

 قیمت طلا و سکه از نیمه خرداد سال جاری در مسیری 
افزایشی قرار گرفت و در مقاطع دوباره کاهشی شد. اما 
اکنون باتوجه به کاهش قیمت انس جهانی و امیدواری 
بیشتر برای احیای برجام چه چشم اندازی برای این دو 

فلز وجود دارد؟
طلای جهانی یکی از مواردی اســت که می تواند روی 
قیمت طلا و قیمت ســکه در داخل تاثیرگذار باشد. اما 
با وجود کاخش قیمت انس جهانــی قیمت ها در بازار 
داخلی هنوز در مســیر کاهشــی قابــل توجهی قرار 

نگرفته است.
ابراهیم محمدولی، رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
بیان کرد: درحال حاضر انس جهانی دچار تغییر شــده 
و نوسانات کاهشی آن به 1۷4۶ دلار رسیده است. این 

مساله می تواند روی طلای داخلی و سکه موثر باشد.
او ادامه داد: اما درمورد اینکه چرا درحال حاضر طلای 
داخلی و سکه چندان کاهشی نشــده است باید گفت 

قیمت دلار حرکت کاهشی این دو فلز را کند 
کرده اســت. البته انتظار می رود در روزهای 
آینده روند بیش از این، کاهشــی شود و بازار 

آرامش و ثبات قیمتی را پیدا کند.
محمدولی در مورد چشــم انداز طلا و سکه 
گفت: اگر قیمت دلار کاهش داشــته باشد، 
احتمال بیشــتری برای کاهش قیمت سکه 

وجود دارد.
همچنین نادر بذرافشــان، دبیر هیات مدیره اتحادیه 
طلا و جواهر تهران گفت: من معتقدم اکنون قیمت ها 
نســبت به اوج آنها در ۲0 روز گذشــته به ثبات نسبی 
خوبی رسیده اســت. او ادامه داد: در هفته های گذشته 
نوســانات بین یــک تــا دو درصدی وجود داشــت و 
درمورد انس جهانی نوســانات کاهشــی بیشتر بود. 
بذرافشــان همچنین گفــت: باتوجه به عیــد قربان و 
حالت نیمه تعطیل بازار، روند قیمت ها در هفته گذشته 

کاهشی بوده و نوســانات به حداقل رسیده 
اســت. او درمورد روند قیمتی طــلا تا پایان 
هفته بیان کرد: احتمال نوســانات چشمگیر 
در قیمت طلا و ســکه تا پایــان هفته جاری 
پایین اســت. نهایتــا بین یک تــا دو درصد 

حرکت کاهشی یا افزایشی رخ دهد
دبیر هیات مدیره اتحادیه طلا و جواهر تهران 
ادامه داد: البته این مســاله به انس جهانی نیز بستگی 
دارد. درحال حاضر نســبت به کاهــش قیمت طلای 

جهانی قیمت طلای داخلی نوسان کمی داشته است.
بذرافشــان درخصوص وضعیــت فعلی بــازار گفت: 
درحال حاضر ثبات نســبی خوبی در بازار وجود دارد و 

مردم می توانند به راحتی مبادلات خود را انجام دهند.
او در پایان توضیح داد: بخشــی از قیمت طلا و ســکه 
به خبرهای سیاسی و اقتصادی بســتگی دارد که اگر 
اتفاقی خاصی رخ ندهد بین یک تا دو درصد نوسان در 

طول هفته وجود دارد.
علی طباطبایی، کارشناس بازارهای مالی گفت: قیمت 
طلا به دو مقیاس طلای جهانی و قیمت دلار وابستگی 
دارد. طلای جهانی باتوجه به سیاست هایی که آمریکا 

در پیش گرفته مسیری کاهشی را می پیماید.
او ادامه داد: از طرفی قیمــت دلار باتوجه به اینکه مدتی 
در سقف قیمتی خود قرار گرفته اســت. درصد احیای 
برجام افزایش یافته اســت و احتمالا رشد قابل توجهی 
نداشته باشد. این کارشناس همچنین بیان کرد: باتوجه 
به اینکــه حبابی در قیمت طلای داخلی و ســکه وجود 
دارد، برآورد من این اســت که حتی بــه صورت موقت، 
تخلیه این حباب انجام و قیمت سکه و طلا کاهشی شود. 
طباطبایی توضیح داد: در مورد اینکه روند افزایشی این 
فلز ادامه داشــته باشــد، باید منتظر نتیجه مذاکرات و 
قیمت دلار باشیم. اگر قیمت دلار تا زیر ۲۷ هزار تومان 

کاهش داشته باشد، قیمت طلا نیر پایین می آید.

بازار

خریدار  صحبت های وزیــر صمت پیش 
از نشستن بر کرســی این وزارت خانه مبنی 
بر تکمیل ســامانه جامع تجارت با عملکرد 
فعلی وی در تناقض بوده و شواهد حاکی از 
آن است که مشکلات تجار در رابطه با مرکز 

تماس این سامانه افزایش یافته است.
در سوم شهریورماه ســال 1400 سید رضا 
فاطمی امین با ۲05 رأی موافق ســکان دار 
وزارت صمت شد. وی در جلسه رأی اعتماد 
خود کاهش تورم سال 140۲ به نصف سال 
1۳۹۹ و مهار آشــفتگی بازار را از مهم ترین 

برنامه های خود اعلام کرده بود.

فاطمی امین و تحول در وزارت صمت
فاطمی امین پیش از نشســتن بر کرســی 
وزارت صمت برنامه هــای خود برای تحول 
در حوزه صنعت، معــدن و تجارت را در یک 

فایل 44 صفحه ای منتشر کرد.
حــال و روز این روزهــای وزارت صمت اما 
هیچ شــباهتی با برنامه ارائه شــده از سوی 
فاطمی امین ندارد؛ لغو تصمیمات یک شبه 
یکی پس از دیگری و ناکامی در دســتیابی 
به وعده ها خصوصــا در صنعت خودرو جای 
هیچگونه دفاعی از خود باقی نگذاشته است. 
تا جاییکه استیضاح وی در مجلس انقلابی 
نیز تنها با دســتاویز تفکیک وزارت صمت و 
تشکیل وزارت بازرگانی به حاشیه رفت و در 

واقع فاطمی امین را از لبه پرتگاه نجات داد.

شعارزدگی یا برنامه محوری
بررســی برنامه فاطمی امین نشان می دهد 
که بی ثباتــی در متغیرهای کلان اقتصادی 
و مقررات کســب وکار، کاهش نرخ رشــد 
در  بــودن  انحصــاری  ســرمایه گذاری، 
بخش هــای تولیــدی، پایین بودن ســهم 
بهره وری در رشد اقتصادی، مشکلات ناشی 
از خصوصی سازی، سهم قابل توجه تجارت 
غیررسمی و قاچاق، نابه ســامانی در تأمین 
مواد اولیه داخلی و وارداتی، ضعف شدید در 
تأمین نقدینگی مناســب برای بخش تولید 
و صادرات، خام فروشــی، سهم اندک بخش 
خصوصی در اقتصــاد، کاهش قدرت خرید 

مردم و ضعف و ناکارآمــدی در نظام توزیع 
از مهم ترین مســائل بخش صنعت، معدن و 

تجارت کشور است.
وی در ادامــه افزایش کارایــی نظام توزیع 
کالا و خدمات، رصــد و رهگیری کالاهای 
هدف و قاچاق پذیر، شفاف سازی و مبارزه با 
فساد، مدیریت بازار و تأمین کالای اساسی 
و توســعه اشــتغال پایــدار را از مهم ترین 

اولویت های برنامه کاری خود عنوان کرد.
تکمیل سامانه جامع تجارت، افزایش تولید 
خودرو به میزان 100 هزار دستگاه در شش 
ماه دوم ســال 1400، نوســازی 10 هزار 
ناوگان تجاری سنگین تا پایان سال 1400 
نیز از برنامه های فاطمی امین تا پایان سال 
گذشــته بود، اما عملکــرد فاطمی امین در 

تحقق برنامه های خود چگونه بوده است؟

فاطمی امین در ماه های گذشته چه کرد؟
بررســی عملکــرد وزارت صمــت از زمان 
حضور فاطمــی امین بیانگر آن اســت که 
میان برنامه هــای وزیر صمــت و اقدامات 
انجام شــده فاصله بســیاری وجــود دارد. 

یک از برنامه های اصلــی فاطمی امین رفع 
موانع تولید در کشور بوده است، درحالی که 

شواهد حکایت از ماجرای دیگری دارد.
به عنــوان نمونه صنعت نســاجی از ابتدای 
ســال 1401 در تأمیــن پنبــه موردنیاز با 
مشکل روبرو اســت و مکاتبات فراوانی در 
این زمینه صورت گرفته است. ازآنجایی که 
ظرفیت تولیــد پنبه در ایــران پایین بوده، 
لذا این ماده اولیه از کشــورهای دیگر وارد 

می شود.
به دلیل شــرایط تحریمی امــکان واردات 
مســتقیم این کالا وجود نداشته و در نتیجه 
واردکنندگان پنبه را به امــارات و از آنجا به 
کشــور وارد می کننــد. از آنجایی که برای 
واردات پنبــه بایــد ضوابط کنوانســیون 
بین المللی ســازمان نباتات رعایت شود لذا 

پنبه باید در مدت معینی قرنطینه شود.
بر اســاس مصوبه ســال 1400 ســران قوا و 
شــورای  امنیت ملی بــه دلیل عــدم امکان 
قرنطینه در کشور واسط، پنبه به سرعت وارد 
می شد که متأسفانه این مصوبه در سال جاری 
اجرا نمی شــود و شــاهد انبارکردن پنبه در 

گمرک هستیم. با این عمل واحدهای تولید، 
قادر نبوده مواد اولیه خود را تأمین ســازند و 

بازدهی تولید کشور کاهش یافته است.

حذف قرعه کشی خودرو، شوخی فاطمی 
امین با مردم

در چندین ســال گذشــته به ســبب عدم 
واردات و انحصــار در تولید خــودرو روند 
عرضه خودرو به بازار به صورت قطره چکانی 
بوده و همین امر سبب شده تا شاهد افزایش 
قیمت ها باشیم. فارغ از بحث کیفیت اندک 
خودروهــای تولید داخلــی، این محصول 
به یک کالای ســرمایه ای تبدیل شــده و 
ســوداگران با احتــکار آن روند بــازار را به 
سمت وســوی عجیبی حرکــت دادند که 
به منظور خرید خودرو صفر باید قرعه کشی 

صورت گیرد.
به همین دلیل یکی از اصلی ترین برنامه های 
فاطمی امیــن، حذف قرعه کشــی خودرو 
و افزایش تولید و کیفیت خودرو در کشــور 
بوده است که البته این ادعای فاطمی امین 

تاکنون محقق نشده است.

نه تنها شــاهد افزایش کیفیت خودروهای 
ساخت داخل نبوده ایم بلکه روند قرعه کشی 
خودرو همچنان ادامه دارد، البته قرعه کشی 
خودرو دیگــر به مانند ســابق در اختیار دو 
شرکت زیان ده خودروسازی کشور نبوده و 
در ســامانه یکپارچه فروش خودرو صورت 

می گیرد.

قاچاق کالا و نصف شدن یک شبه آمار!
بررســی برنامه فاطمی امین نشان می دهد 
که وی در برنامه خود حجم قاچاق کشــور 
را ۲5 میلیــارد دلار عنــوان کرده اســت، 
درحالی که معاونین وی در هفته های اخیر 
حجم قاچاق را 1۲ میلیارد دلار دانسته اند؛ 
آیا در همین مدت کوتــاه میزان قاچاق کالا 

نصف شده است؟
فارغ از مسئله آمار از اصلی ترین برنامه های 
فاطمی امین، تکمیل سامانه جامع تجارت 
و مبارزه بــا کالای قاچاق در کشــور بوده 
است. این در حالی اســت که سامانه جامع 
تجارت به شــکل حلزونی در حال تکمیل 
اســت و خبری از بهره بــرداری کامل آن به 
گوش نمی رسد. اما این روزها این سامانه نه 
تنها کامل نشده اســت بلکه از قرار معلوم، 
ســومدیریت وزیر صمت موجب شده است 

که با مشکلات جدیدتری روبرو شود!

مرکز تماس سامانه جامع تجارت، افتضاح 
جدید مدیریتی وزارت صمت

بر اســاس اعلام وزارت صمــت، از ابتدای 
تیرمــاه ســال جــاری، مرکــز تمــاس و 
پاسخگویی به سؤالات کاربران سامانه جامع 
تجارت به شــرکت مگفا )مرکز گســترش 
فناوری اطلاعــات به عنوان شــرکت تابعه 
سازمان گسترش و نوســازی صنایع ایران 

)ایدرو(( واگذار شده است.
متولی جدیــد مرکز تماس ســامانه جامع 
تجارت با عملکرد عجیــب خود، نارضایتی 
تجار را به دنبال داشــته اســت. بررسی ها 
نشــان می دهد تماس با این مرکز به سختی 
میســر بــوده و کارشناســان نیز قــادر به 

راهنمایی به افراد نیستند.

سمیه رسولی کل فــروش سه خودروساز 
بزرگ کشور در بهار امسال ۲50  هزار و ۲4۹ 
دســتگاه بوده، این در حالیســت که تولید 
خودروســازان در بهار امســال ۲۲۶ هزار و 
۲45 دستگاه بوده که بیانگر پیشی گرفتن 

فروش از تولید است.
بررســی آخرین آمــار مربوط بــه تولید و 
فروش خودروســازان مربوط به بهار امسال 
نشان می دهد که کل فروش سه خودروساز 
بزرگ کشــور )ایران خودرو، سایپا و پارس 
خــودرو( در بهار امســال ۲50 هزار و ۲4۹ 
دســتگاه بوده، این در حالیســت که تولید 
خودروســازان در بهار امســال ۲۲۶ هزار و 
۲45 دستگاه بوده که بیانگر پیشی گرفتن 
فروش از تولید اســت کــه می تواند یکی از 
نتایج تکمیل خودروهــای ناقص و کاهش 

خودروهای دپویی باشد.
همچنیــن میزان فــروش خودروســازان 
در مقایســه با بهار پارســال )فروش 1۸۶ 
هزار دستگاه( رشــد ۳5 درصدی را نشان 

می دهد.

جزئیات فروش بهاره خودرو
بررســی جزئیات فروش خودروسازان نیز 
نشــان می دهد که ایران خودرو با رشد 51 
درصدی فروش نســبت به بهار پارســال، 

توانســته 1۳5 هزار و ۳۳۹ دستگاه خودرو 
بفروشــد که بیشــترین فــروش را در بین 
شــرکت های تولیدکننده خودرو داشــته 

است.
این شرکت در بهار امسال 1۲۳ هزار و ۸۸۷ 
دســتگاه خودرو نیز تولید کرده که با توجه 
به آمار فــروش، 11 هزار و 45۲ دســتگاه 
محصول بیشتری نســبت به تیراژ بهار خود 

فروخته است.
ایران خودرو در این مــدت، ۸۶ هزار و ۲۹1 
دســتگاه در گروه پــژو با متوســط قیمت 
1۶۷ میلیون و 500 هــزار، 1۳ هزار و 5۲1 
دســتگاه ســمند با متوســط قیمت 1۹۸ 
میلیون تومان، 15 هزار و 5۸۸ دستگاه دنا 
با متوســط قیمت ۳۲۷ میلیون تومان، 14 
هزار و ۷00 دســتگاه رانا با متوسط قیمت 
1۹1 میلیون تومان، ۳ هزار و 415 دستگاه 
هایما با متوسط قیمت 5۶1 میلیون تومان 
و هزار و ۸۳۶ دســتگاه تارا با متوسط قیمت 

حدوداً ۳0۸ میلیون تومان فروخته است.
همچنین ســایپا توانســته ۸۶ هزار و ۸11 
دســتگاه خودرو در بهار امسال بفروشد که 
در مقایسه با بهار پارســال، حدوداً ۹ درصد 
افزایــش را نشــان می دهد؛ فــروش گروه 
X۲00 سایپا شــامل تیبا، کوئیک و ساینا 
حدوداً ۶0 هزار دســتگاه بوده که با متوسط 

قیمت بیش از 1۲۲ میلیون تومان فروخته 
شده اند. ســایپا همچنین پنج هزار و 51۶ 
دستگاه شــاهین را نیز به فروش رسانده که 
قیمت آن حــدوداً ۲۹4 میلیون تومان بوده 

است.
پارس خودرو نیز فروشــی ۲۸ هــزار و ۹۹ 
دســتگاهی را در بهار امسال به ثبت رسانده 
که نسبت به بهار پارسال رشــد حدوداً ۶۸ 
 Q۲00 درصدی را نشــان می دهد. گــروه
پارس خــودرو 15 هــزار و ۲۲0 دســتگاه 
فروش در بهار امســال داشــته و متوسط 
قیمت آن کمی بیش از 140 میلیون تومان 
بوده اســت. پارس خودرویی هــا همچنین 
در مجمــوع 1۲  هــزار و 5۷۸ دســتگاه 
انواع کوئیــک را در بهار امســال به فروش 

رســانده اند کــه گران ترین آنهــا به مدل 
اتومات پلاس با قیمت کمتر از 14۸ میلیون 

تومان مربوط می شود.
همچنین این شــرکت ۳01 دستگاه ساینا 
را نیز در بهار امســال به فروش رســانده که 
متوســط قیمــت آن کمی بیــش از 1۲۳ 

میلیون تومان بوده است.

خودرو در بورس عرضه می شود
معاون عملیات و نظارت بر بازار بورس کالا، 
از بررسی عرضه خودرو در بورس در شورای 
عالــی بورس خبــر داد و گفــت در صورت 
موافقت قطعی این شــورا، خودرو در بورس 

عرضه خواهد شد.
سید جواد جهرمی در گفت و گو با ایسنا، در 
مورد آخرین وضعیت تصمیم گیری عرضه 
خودرو در بورس کالا توضیح داد: شــورای 
عالی بــورس در این زمینــه تصمیم گیری 
خواهد کرد. در این راستا کمیسیون فرعی 
شورا تشکیل شــد و اعضای این کمیسیون 
که از اعضــای اصلی شــورای عالی بورس 
مانند رئیس سازمان بورس، نماینده وزارت 
صمت، نماینــده بانک مرکــزی، نماینده 
دادستانی و... به همراه کارشناسان تشکیل 
می شــوند با فرایند عرضه خودرو در بورس 

موافق هستند.

وی با تاکید بــر اینکه با توجه بــه موافقت 
شــورا، خودرو در بورس عرضه خواهد شد، 
اظهار کرد: اگر عرضه خــودرو در بورس به 
طــور قطعی مصــوب شــود، احتمالا یک 
کلاس خاص از خودروها عرضه می شــوند 
نــه خودروهای یک شــرکت. بــرای مثال 

خودروهای کم تیراژ عرضه می شود.

ماجرای عرضه و توقف عرضه خودرو در 
بورس کالا چیست؟

بر اساس این گزارش، قرار بود دو خودروی 
فیدلیتی و دیگنیتی در بــورس کالا عرضه 
شــوند اما وزارت صمت دقیقا در روز عرضه 
طی دو نامه این عرضه را ملغی و وزیر صمت 
پس از ان اعلام کرد که از یک ماه و نیم قبل 
با بورس کالا مذاکراتــی در این باره صورت 
گرفته بود، اما روال را جلــو بردند. نامه یک 
روز قبل به بورس کالا در مورد توقف عرضه 
خودرو نیــز در واقع یک اتمــام حجت بود. 
بــورس کالا برای عرضه کالاهــای بی نام و 
نشان )برند( مثل فولاد اســت من با عرضه 
خودرو در بورس مخالف نیستم، اگر چه این 
کار حرفه ای نیست. در مورد عرضه خودرو 
در بورس کالا رانت وجود داشــت و کسانی 
که رانت آنها از بین رفت فضای رسانه ای را 

معکوس کردند.

پیش بینی جالب رئیس اتحادیه طلا درباره قیمت ها
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وی خوش بازار به نفت ایران ر
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مدیرکل دفتر حمل کالای ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای از 
شماره گذاری 4 هزار دستگاه کامیون وارداتی دست دوم اروپایی خبر 

داد.
مهــرداد حمداللهی در گفت وگــو با مهر درباره تخصیص ســوخت به 
ناوگان ســنگین جاده ای بر اســاس پیمایش اظهار کرد: طبق مصوبه 
هیئت وزیران، کارگروه توزیع ســوخت بر اســاس پیمایش به ریاست 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی از مهر 1۳۹4 اجرایی شده و با 

گذشت ۷ سال از شروع این طرح، سعی شده نواقص آن برطرف شود.
وی افزود: یکی از مواردی که مورد اعتــراض مالکان ناوگان و دارندگان 
کامیون ها بود، بازه زمانی احصای عملکرد کامیون بود و توزیع سوخت 
بر اســاس عملکرد، در ماه بعد اتفاق می افتاد؛ به ایــن معنا که ناوگان 
گازوئیل سوز، عملکردش احصا شده و سوخت آن بر اساس عملکرد ماه 

گذشته، در ماه بعدی واریز می شد.
مدیرکل دفتر حمــل و نقل کالای ســازمان راهــداری و حمل و نقل 
جاده ای یادآور شد: طولانی بودن این دوره زمانی باعث می شد ناوگان 
بعضاً با کمبود ســوخت در روزهای پایانی ماه مواجه شــود؛ لذا یکی از 

تصمیماتی که اتخاذ شد این بود که بازه زمانی را کوتاه کنیم.
وی با بیان اینکه در ســال گذشــته در مرحله اول بازه زمانی تخصیص 
ســوخت را از یک ماهه به 15 روزه کاهش دادیــم تصریح کرد: در حال 
حاضر در هر 15 روز عملکرد ناوگان ســنگین جاده ای احصا و سوخت 

تخصیص داده می شود.
حمداللهی گفت: در جلســات اخیر کارگروه پیمایش در شرکت نفت، 
مقرر شــد این دو هفته را به یک هفته کاهش دهیم و قرار اســت از اول 

مرداد ماه امسال این مصوبه را اجرایی کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: نرخ گازوئیل فعلًا همان لیتری ۳00 تومان برای 
ســهمیه یارانه ای و ۶00 تومان برای سوخت گیری آزاد است و افزایش 

قیمت گازوئیل در دستور کار نیست.

رابطه مالی دولت و شرکت ملی نفت اصلاح شد
معاون نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیر نفــت از موافقت و دریافت 
مصوبه هیئت وزیران برای اجــرای آیین نامه اصلاح رابطه مالی دولت و 

شرکت ملی نفت ایران خبر داد.
سجاد خلیلی معاون نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیر نفت با اشاره به 
اصلاح رابطه مالی دولت و شــرکت ملی نفت گفت: وزارت نفت در عمل 
به تکلیف قانونی بند »ص« از تبصره یک قانون بودجه 1401 پیشنهاد 
اصلاح رابطه مالی دولت و شرکت ملی نفت را به هیئت وزیران ارائه کرد 
که خوشبختانه در نشســت دیروز این هیئت، مورد موافقت و تصویب 

قرار گرفت.
وی افزود: این اصلاح رابطه مالی از آن جهت مهم اســت که سبب ایجاد 
شــفافیت در درآمدها و نحوه هزینه کرد شرکت ملی نفت ایران خواهد 
شد. مجلس شورای اســلامی از سال 1۳۹۸ تا ســال 1401 به صورت 
پیاپی در قانون بودجه، دولــت و وزارت نفت را به اصــلاح رابطه مالی 

مکلف می کرد که متأسفانه در دولت قبل انجام نشد.
معاون نظارت بر منابع هیدروکربوری وزیــر نفت تأکید کرد: با توجه به 
رویکرد دولت مردمی و وزیر نفــت، این موضوع که جزو وعده های آقای 
اوجی در نشست رأی اعتماد به ایشــان در مجلس شورای اسلامی هم 

بود، در اولویت قرار گرفت.
خلیلی اظهار کرد: اصلاح رابطه مالی شــرکت ملی نفت ایران و وزارت 
نفت افزون بر آن در سند تحول دولت مردمی نیز مورد تأکید قرار گرفته 
و بخش مهمی از دغدغه مقام معظم رهبری در بحث اصلاح ساختاری 

بودجه نیز مربوط به همین موضوع است.
وی درباره جزئیات نحوه اصــلاح رابطه مالی شــرکت ملی نفت ایران 
و دولت تصریح کرد: در رابطه مالی گذشــته، شــرکت ملی نفت ایران 
14.5 درصد از محل صــادرات نفت یا تحویل نفت خــام و میعانات به 
پالایشگاه های داخل سهم می برد که این درآمد خیلی شفاف نبود، اما 
در روش تازه و در رابطه مالی اصلاح شــده، شــرکت ملی نفت ایران به 
اندازه عملکردی که به تفکیک از تولیــد در میدان های نفت و گاز دارد، 

به  ازای واحد تولید نفت و گاز از تولید هر میدان سهم خواهد برد.

افت قیمت نفت به زیر 100 دلار
نگرانی در مورد رکود اقتصاد جهان و کاهــش تقاضا برای نفت، قیمت 

نفت را به زیر 100 دلار کشاند.
 به دنبال افزایش نگرانی ها در مورد رکود در جهان که بر نگرانی در مورد 
عرضه پیشــی گرفت، قیمت نفت در معاملات پرنوســان امروز کاهش 

یافت و بر افت قیمت سنگین روز گذشته افزود.
هر بشکه نفت برنت با ۳ دلار و 51 ســنت کاهش ۹۹,۲۶ دلار فروخته 
شد. این نوع نفت در ساعات اولیه معاملات بیش از ۳ دلار افزایش یافته 
بود. هر دو شاخص نفتی بیشترین افت روزانه قیمت نفت را از ماه مارس 
روز سه شــنبه ثبت کرده بودند، به طوری که WTI برای نخستین بار 

در اواخر ماه آوریل به کمتر از 100 دلار در هر بشکه رسیده بود.
بانک گلدمن ســاکز امروز اعلام کرده بود که نگرانــی فزاینده در مورد 

رکود سبب کاهش قیمت نفت می شود.
از دیگر عوامل افت قیمــت نفت، افزایش ارزش دلار بــه بالاترین رقم 
۲0 سال گذشته است. هرچه ارزش دلار بیشتر شود، قیمت نفت برای 

مالکان ارزهای دیگر بیشتر می شود.

وگاه های  وئیل به نیر تحویل دو میلیارد لیتر گاز
کشور از ابتدای سال

مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی، از تامین 
سوخت نیروگاهی در ایام افزایش مصرف برق به موازات افزایش نظارت 

بر مجاری عرضه برای مبارزه با قاچاق سوخت خبر داد.
 جلیل ســالاری با بیان این که روند رشــد مصرف بنزین و گازوئیل در 
کشور روند قابل توجهی اســت، گفت: با توجه به اختلاف 100 تا ۲00 
درصدی قیمت سوخت در مرزهای کشــور، گازوئیل یا بنزین در برخی 
مرزهای جنوبی به محض خروج از جایگاه، تا 15 هزار تومان در ازای هر 

لیتر نیز خرید و فروش می شود.
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با تاکید بر 
این که مصرف روزانه بنزین به طور میانگین از ابتدای ســال، به حدود 
۹۸ تا 100 میلیون لیتر رســیده است، افزود: این شــکاف قیمتی باید 
مدیریت شــود، اما سیاســت دولت، سیاســت قیمتی نیست و تمرکز 

اصلی، بر نظارت است.
وی گفت: مجموعه های مختلف شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
و سایر دســتگاه های نظارتی در حوزه مجاری عرضه و نقاطی که طرح 
کدینگ در آن ها اجرایی می شــود، در حال نظارت هســتند تا سه ماه 
تابستان که فصل سفر اســت را به گونه ای مدیریت کنیم که به خوبی از 

این دوران بگذریم.
معاون وزیر نفت تاکید کرد: به مــوازات نظارت بر مجاری عرضه، تأمین 
سوخت نیروگاهی در ایام افزایش مصرف برق و نیاز نیروگاه ها به تأمین 
سوخت بیشــتر نیز، در دســتور کار قرار دارد. از ابتدای سال تاکنون، 
حدود ۲ میلیارد لیتر گازوئیل، فقط در بخش نیروگاهی کشــور تأمین 

شده است.

میز خبر

دبیر کل اتحادیه صادرکننــدگان فراورده های نفت، 
گاز و پتروشــیمی گفت: اینکه قیمت ها باید باتوجه به 
افزایش قیمت جهانی انرژی باید تغییر کند، درســت 
اســت، اما اینکه چگونه می توان این کار را انجام داد که 

جامعه دچار تنش نشود، بسیار اهمیت دارد.
حمید حســینی درباره احتمال افزایش قیمت بنزین 
اظهار داشت: دولت اگر علاقه هم داشته باشد قیمت ها 
را تغییر دهد باتوجه به وضعیت اقتصادی جامعه و فشار 
تورمی که وجــود دارد، هیچ اقدامی جهــت افزایش 
قیمت گازوئیل و بنزین انجام نخواهد داد. امســال ارز 
ترجیحی را حذف کرده و پایه گمرکی را از دلار 4۲00 
تومانی بــه دلار ۲۳ هزار تومان افزایــش داده، این دو 
عامل خود بیشــترین تورم را بر کشــور تحمیل کرده 

به طوری که یک ســال گذشــته تورم بیش 
از 1۲ درصد بوده اســت. بنابراین اگر دولت 
هم بخواهد افزایش قیمــت اعمال کند نظام 
اجازه نمی دهد در ایــن جهت حرکت کند و 

مجددا شوکی به اقتصاد کشور وارد شود.
وی افزود: در صورتی صلاح است که افزایش 
قیمت اتفاق بیفتد کلیاتی که در برنامه هفتم 

توسعه که در دست تهیه است، مصوب شود. همچنین 
دولت و مجلس توافق کنند قیمــت حامل های انرژی 
افزایش پیدا کند. اینکه قیمت ها باید باتوجه به افزایش 
قیمت جهانی انرژی باید تغییر کند، درســت است، اما 
اینکه چگونه می توان این کار را انجــام داد که جامعه 

دچار تنش نشود، بسیار اهمیت دارد.

دبیر کل اتحادیه صادرکنندگان فراورده های 
نفت، گاز و پتروشــیمی تصریح کرد: زمانی 
که قیمت بنزین و گازوئیــل در پایین ترین 
ســطح جهانی قرار دارد باید نسبت به تغییر 
نرخ اقدام کنیــم، زمانی در شــرایط کرونا 
نفت به 10 تا ۲0 دلار رســید و قیمت بنزین 
با قیمت های ایران همسان شد، ما پیشنهاد 
کردیم که اکنون بهترین فرصت اســت که دولت خود 
را از ســهمیه و قیمت گذاری بنزین رهــا کند و قیمت  
فراورده ها را بــه نرخ های جهانی را وصــل کند، در آن 
زمان حتی می توانســت قیمت بنزیــن آزاد را کاهش 
دهد ولی تجربه دولت قبل در خصــوص افزایش نرخ 
بنزین باعث شــد دولت کنونی تن بــه افزایش قیمت 

حامل های انرژی ندهد.
وی تاکید کرد: در هر حال روند کنونی مصرف و قاچاق 
فراورده می گوید که حتما باید قیمت ها اصلاح شــود، 
اما در شــرایطی که جامعه متشــنج اســت و افزایش 
قیمت و تورم به شدت فشار وارد می کند نمی توان این 
کار را کرد، باید صبر کنیم در فرصت مناسبی که اوضاع 
اقتصادی آرام بگیرد و قیمــت بین المللی فراورده های 

نفتی کاهش پیدا کند این اقدام را عملیاتی کنیم.
حسینی بیان داشت: ابتدا باید نرخ گازوئیل که فاصله 
قیمتی بســیار بیشــتر از بنزین دارد اصلاح شود، در 

مرحله بعد نرخ بنزین را آزادسازی کنیم.
وی همچنین یادآور شــد: دلیلی نــدارد مازوت، نفت 

سفید و گاز مایع هم با قیمت سوبسیدی توزیع شود.

سوخت

سحر بابایی  صادرات نفت خام و میعانات 
گازی به نســبت گذشــته و پیش از دولت 
ســیزدهم افزایش یافته و از همه ظرفیت ها 
استفاده شده تا صادرات به حداکثر برسد و 
آنطور که مدیر نظارت بــر تولید نفت و گاز 
شــرکت ملی نفت ایران اعلام کرده اکنون 
آماده بازگشت تولید به حداکثر رقم ممکن 

است.
وزارت نفت طــی 10 ماهه ســال 1400، 
موفق شــد مطابق با مصوبه های شــورای 
عالــی هماهنگی اقتصــادی، بیش از 150 
درصــد تعهدهــای ارزی را محقــق کند، 
همچنیــن منابع تبصــره 14 قانون بودجه 
سال 1400 مبنی بر منابع حاصل از فروش 
فرآورده های نفتی در داخــل و صادرات به 
میــزان 11۲ درصــد به حســاب صندوق 

هدفمندسازی یارانه ها واریز شده است.
در واقع وزارت نفت مکلف بــود ۳1۳ هزار 
میلیارد تومان از محل این تبصره در ســال 
1400 واریز کند و در عیــن حال با افزایش 
فروش فرآورده های نفتی و منابع حاصل از 
صادرات آن توانست در سال 1400 معادل 
۳50 هزار میلیارد تومان را برای این منظور 

محقق کند.
بر اســاس گــزارش مرکــز پژوهش های 
مجلس شــورای اســلامی، سیاست های 
انرژی دولــت ســیزدهم و افزایش فروش 
و صادرات به آن منجر شــد کــه ۲۲۷ هزار 
میلیارد تومان کســری بودجه سال 1400 
جبران شود. باید توجه داشت که تحقق این 
اهداف از مسیرهای مختلفی صورت گرفت 
که به کارگیری روش هــای جدید صادراتی 
نفت خــام از قبیل تهاتر نفت بــا کالا، تهاتر 
نفت با ســرمایه گذاری و تهاتــر نفت خام و 
میعانــات گازی با مطالبــات پیمانکاران از 
جمله آنها هســتند، اگرچه خود این موارد 
را می توان به عنوان دستاوردی برای دولت 
و ابتکار عملی برای خنثی ســازی تحریم ها 

برشمرد.

سهم دولت از درآمدهای ارزی حاصل از 
صادرات نفت 114 درصد بود

آنطور که جــواد اوجی - وزیــر نفت - گفته 
ســهم دولت از درآمدهــای ارزی حاصل از 
صادرات نفت خــام، میعانات گازی و خالص 
صادرات گاز طبیعی در ۹ ماهه سال 1400، 
با تکیه بر سیاســت های دولت ســیزدهم و 
افزایش فروش نفت که در نتیجه دیپلماسی 
راهبــردی وزارت نفت در منطقــه و عرصه 

بین الملل محقق شد، 114 درصد بود.

افزایش 3 میلیارد دلاری درآمدهای حوزه 
نفت

علی صالح آبادی - رئیــس بانک مرکزی - 
نیز  بر این موضوع صحه گذاشــت و ابتدای 
خردادمــاه 1401 از افزایــش ۳ میلیــارد 
دلاری درآمدهــای حــوزه نفــت )نفت و 
پتروشــیمی( در دو ماه نخست سال نسبت 
به مدت مشــابه پارســال خبر داد. به گفته 
وی در این مدت ۷.5 میلیارد دلار ارز از این 
محل وصول شــد که افزایش ۶0 درصدی 
را نشــان می دهــد و حاکــی از موفقیــت 
سیاســت های دیپلماســی انرژی وزارت 
نفت بوده اســت، ضمن آنکه دولت مردمی 
سیزدهم توانست صادرات نفت خام را که در 
دوره گذشــته به کمتر از یک میلیون بشکه 
در روز رسیده بود، بالای یک میلیون بشکه 

در روز تثبیت کند.
وجود آمادگی بازگشــت تولید نفت خام به 

حداکثر مقدار ممکن
به تازگی هرمــز قلاوند - مدیــر نظارت بر 
تولید نفت و گاز شــرکت ملــی نفت ایران 
اعلام کرد: هم اکنون شرکت ملی نفت ایران 
آماده بازگردانی تولید نفت خام به حداکثر 
مقدار ممکن بوده و در صورت نیاز کشــور 
به افزایش صــادرات نفت خام یــا افزایش 
مصارف پالایشــگاه های داخلی، به سرعت 

قابل انجام خواهد بود.
به گفته وی همسو با افزایش ظرفیت تولید 
نفت خام شرکت ملی نفت ایران به حداکثر 
مقدار ممکن )معادل تولیــد نفت خام قبل 

از اعمال تحریم های ظالمانــه آمریکا علیه 
ایــران، به میــزان ۳ میلیــون و ۸۳۸ هزار 
بشــکه نفت در روز(، مدیریــت نظارت بر 
تولید شــرکت ملی نفت ایــران با همکاری 
شــرکت های تابع از ابتدای هفتــه اقدام به 
انجام رزمایشــی بــزرگ در همــه مناطق 
خشکی و دریا در پهنه گسترده کشور کرده 

است.
وی افزود: ایــن مانور به منظور شناســایی 
و برطــرف کــردن گلوگاه هــا و تنگناهای 
عملیاتــی بــا ســنجش ســطح آمادگی 
تجهیزات، تأسیسات نفتی، چاه ها و نیروی 
انســانی، نیم میلیون بشــکه در روز بوده و 
ضمن انجام موفقیت آمیز آن، دستاوردهای 

بسیار خوبی نیز به همراه داشته است.
به اعتقــاد تحلیلگران، اگرچه در شــرایط 
کنونی تقاضا برای نفت بســیار بالا نیســت 
و بالا بودن قیمت های نفــت به علت عوامل 
روانی در بازار و نگرانی از وضعیت عرضه نفت 
در آینده است، اما تعلل در تولید و صادرات 
یک کشــور می تواند قیمت نفت را بالاتر از 
رقم های کنونی ببرد، بنابراین عرضه بیشتر 
می تواند به آرامــش قیمت نفت کمک کند 
و مانــع رکــود در اقتصاد جهانــی به دلیل 

افزایش قیمت نفت شود.

ورود ایران به بازار به نفع چین و هند 
خواهد بود

آنطور کــه کارشناســان می گویند راه حل 
خروج اقتصاد جهــان از رکورد بازگشــت 

کامل نفت ایــران، ونزوئلا و لیبــی به بازار 
اســت؛ برای نمونه بازگشــت نفت ایران به 
بازار سبب کاهش قیمت می شود و از کاهش 
تقاضا جلوگیری می کنــد و رکود اقتصادی 
در جهان را که بسیاری پیش بینی می کنند 
اواخر امســال یا اوایل سال آینده میلادی به 
وقوع بپیوندد منتفــی می کند. در این رابطه 
مرتضی بهروزی فر - کارشناس ارشد حوزه 
انرژی - با ابراز امیدواری از برداشته شــدن 
تحریم ها بع ایســنا گفت همانطــور که در 
گذشته و در دور قبلی که برجام اتفاق افتاد، 
شاهد بودیم ظرف شــش ماه ایران توانست 
میزان تولید نفت خود را افزایش دهد و بدون 
مشــکل صادرات نفت را آغاز کند، بنابراین 

تحقق این امر از نظر فنی امکان پذیر است.
این کارشــناس ارشــد حوزه انرژی با بیان 
اینکه با توجــه به تجربیات گذشــته ایران 
بی شــک در زمانی کوتاه می توانیم میزان 
تولید و صادرات را افزایــش و به بیش از دو 
میلیون بشکه برسانیم، اظهار کرد: ورود به 
بازار و اینکه بتوانیم مشــتریان خودمان را 
جذب کنیم، امری دور از ذهن نیست چراکه 
هر مصرف کننده ترجیــح می دهد از منابع 
متعددی نیاز نفتی خــود را برطرف کند و با 
این کار وابستگی خود را به یک کشور خاص 
کاهش می دهد، قطعا ورود ایران به بازار به 
نفع چین و هند خواهد بــود و این یک بازی 

برد برد بین دو کشور است.
به گفتــه بهروزی فر هنــگام ورود میتوان 
تمهیداتــی را درنظر گرفت که کشــور ها 

تشویق به خرید نفت از ایران شوند و باتوجه 
به اینکه ایران قبلا در این رابطه تجربه دارد 
،نگرانی در خصوص ورود بــه بازار و جذب 
مشــتری وجود ندارد. کشــورهای تولید 
کننده به دنبــال قیمت های بالا هســتند 
و اینکه یــک جنگ قیمتی اتفــاق بیفتد و 
ورود ایران موجب ایجاد این جنگ شــود، 
به طوری کــه تولید کننــدگان قیمت ها را 

کاهش دهند بعید است.

بازار به نفت ایران نیاز دارد
همچنین محمد خطیبی -نماینده ســابق 
ایران در اوپک - در همین راســتا به ایســنا 
گفت: بی شــک بازار به نفت ایران نیاز دارد 
و برای این مهم نیز دو دلیل وجود دارد؛ اول 
اینکه افزایش قیمت ها نشــان می دهد که 
وضعیت عرضه و تقاضا در بــازار به گونه ای 
اســت که تقاضا بیشــتر از عرضه بوده و به 
همین دلیل قیمت ها روبه افزایش اســت. 
دوم اینکه برخــی از مصرف کننــدگان از 
ذخیره سازی های خود استفاده می کنند و 
این نشــان می دهد که عرضه کافی نیست 
و کشورها ناچار به اســتفاده از ذخایر خود 
هستند. وی با بیان اینکه این دو دلیل نشان 
می دهد که در بــازار، تقاضا قوی تر از عرضه 
است و عرضه پاسخگو تقاضا نیست، تاکید 
کرد: باتوجه به این شــرایط می توان نتیجه 
گرفت که بازار نیازمند عرضه بیشــتر است 
و این عرضه می تواند نفت ایران باشد و همه 
کشــورها نیز می دانند که چنین ظرفیتی 
در ایران وجــود دارد. او با تاکیــد بر اینکه 
در شــرایط کنونی به جــای اینکه مصرف 
کنندگان به سراغ اســتفاده از ذخایر بروند، 
بهتر است نفت ایران وارد بازار شود، تصریح 
کرد: وضعیت بازار به گونه ای است که تقاضا 
به سرعت به حالت قبل از کرونا باز می گردد 
و در حال رشــد بوده اما عرضه نمی تواند به 
همان تناســب افزایش یابد، به همین دلیل 

بازار با یک افزایش قیمت مواجه است.
خطیبی با بیان اینکه علی رغم اینکه مصرف 
کنندگان بزرگ از ذخایر خود برداشت می 
کنند اما شرایط بازار متعادل نیست، گفت: 
شــرایط فعلی بازار بیانگر اوضاع نامطلوب 
بازار و عدم کفایت عرضه اســت، در چنین 
شــرایطی برخی کشــورها همچون هند، 
ژاپن و کره پالایشــگاه های خــود را برای 
خرید نفت از ایران آمــاده می کنند، ممکن 
است این کشــورها با آمریکا مذاکره و بدون 
توجه به رفع تحریم ها اقدام به آماده سازی 

پالایشگاه ها کرده باشند.

چقدر احتمال افزایش قیمت بنزین وجود دارد؟

وزیر نیرو دستاوردهای سفر به آذربایجان را تشریح کرد

وگاه تجدیدپذیر مشترک بین ایران و آذربایجان ساخت نیر
خریدار  ســاخت نیــروگاه تجدیدپذیر 
مشــترک بر روی دو ســد »خداآفرین« و 
»قیز قلعه سی« به ظرفیت ۲۸0 مگاوات از 
جمله دستاوردهای راهبردی توسعه روابط 

ایران و جمهوری آذربایجان است.
علــی اکبــر محرابیــان در پایان ســفر به 
آذربایجــان در مصاحبه خود بــه موضوع 
احداث نیروگاه تولید برق مشــترک توسط 
ایران و آذربایجان اشــاره کرد و ضمن بیان 
دســتاوردهای ســفر آذربایجان گفت: در 
سفری که داشــتیم  توافقی بســیار خوبی 
حاصل شد و ســند مهمی بین دو کشور به 
امضا رسید که بر اســاس این سند عملیات 
اجرایــی باقیمانده دو ســد خــدا آفرین و 
قیزقلعه ســی با تامین مالی مناســبی که 
پیش بینی شده سرعت خیلی خوبی خواهد 

گرفت.
عضو کابینه دولت ســیزدهم با اشــاره به 
جزئیــات ظرفیت تولیــد برق از دو ســد 
خداآفرین و قیزقلعه ســی گفت: در مجموع 
این دو ســد 1.۷ میلیــارد مترمکعب آب را 

می تواند ذخیره و تنظیــم کند و همچنین 
۲۸0 مگاوات نیــروگاه برق آبی روی این دو 

سد احداث خواهد شد.
 صحبت های علی اکبــر محرابیان حاکی از 
آن است که، توسعه واحدهای نیروگاهی در 
دستور کار دو کشور همســایه قرار گرفته و 
همین مسئله  می تواند به تولید انرژی پاک 

با توجه به ظرفیت دو سد منتهی شود.
وزیر نیرو همچنیــن در دیدار با شــاهین 
مصطفی یف معاون نخست وزیر آذربایجان 
ضمن تشــکر از مهمان نوازی طرف آذری و 
ابراز خوشــحالی از اراده روئســای جمهور 
دو کشور برای توســعه روابط تهران و باکو، 
اظهار کرد: این تصمیم روئسای جمهور دو 
کشور برای توسعه روابط، نقطه عطفی برای 
گســترش همکاری های ایران و آذربایجان 

است.
وزیر نیرو توســعه روابط دو کشور را بسیار 
مهم تلقی کرد و افزود: بسیاری از زمینه های 
همکاری در حوزه آب و برق و مربوط به این 
وزارتخانه است و در سفرهای قبلی مقامات 

آذربایجان به ویژه شــهبازوف )وزیر انرژی 
آذربایجــان( هم تصمیمــات خوبی اتخاذ 
شده که به توســعه همکاری های دو کشور 

خواهد انجامید.
محرابیان با بیان اینکه ســنکرون شــدن 
شــبکه برق باعث می شــود که دو کشــور 
از ظرفیــت همکاری هــای برق اســتفاده 
حداکثری داشته باشــند، گفت: انتقال برق 
آذربایجان از طریق ایران بــه ترکیه و اروپا 

و همچنین سنکرون ســازی بــرق ایران و 
روســیه می تواند حاصل ایــن همکاری ها 

باشد.
وی با بیــان اینکه امــروز تبــادل انرژی از 
منابع هیدروکربن به ســمت برق می رود، 
افزود: با توجه به اتفاقــات اخیر در منطقه، 
این اتفاقات و درگیری ها تاثیر بسیار زیادی 
در حوزه انرژی و تعامــلات این حوزه دارد، 
البته غربی ها تلاش می کنند این تاثیر را کم 
اهمیت نشان دهند در حالی که این تحولات 
انرژی در منطقه بسیار تاثیرگذار بوده و این 

مهم بلندمدت خواهد بود.
وزیــر نیرو بــا اشــاره بــه اینکــه توافق 
سنکرون سازی شــبکه برق ایران، روسیه 
و آذربایجان در حال مطالعه اســت، افزود: 
خطوط برق خیلی خوبی بین ایران و ترکیه 
برقرار بوده و با این کشور هم تبادلات بسیار 
خوبی داشــتیم و از این طریق به شبکه برق 

اروپا نیز متصل هستیم.
محرابیان با بیان اینکه به دنبال تکمیل سد 
خداآفرین و قیزقلعه سی هســتیم، یادآور 

شد: خوشبختانه در این خصوص همکاری 
خوبی در جریان بوده و امــروز با وزیر انرژی 
آذربایجان برای تسریع در روند اجرایی این 

پروژه گفت وگو خواهیم کرد.
محرابیــان در پایــان با اشــاره بــه اینکه 
۹۹,۷ درصــد جمعیت روســتایی و 100 
درصد جمعیت شــهری ایران از نعمت برق 
برخوردار هستند، به اتصال شبکه برق ایران 
با تمامی کشورهای همســایه اشاره کرد و 
گفت: با کشورهای حوزه جنوب در منطقه 
خلیــج فارس هم برای ســنکرون ســازی 
شــبکه برق از طریق دریا توافقاتی صورت 

گرفته است.
شــاهین مصطفی یف معاون نخست وزیر 
آذربایجــان نیز در ایــن دیدار با اشــاره به 
دیدار روئسای جمهور ایران و آذربایجان بر 
اهمیت توســعه روابط دو کشور تاکید کرد 
و گفت: ســفرهای اخیر به ایران در همین 
راســتا صورت گرفته و نســبت به ماه های 
گذشته نیز روابط دو کشور گسترش داشته 

است.



آیا معلمان زیر دو سال سابقه مشمول رتبه بندی می شوند؟

وی تهران جزئیات خط ۱۰ متر

ســخنگوی وزارت آمــوزش و پــرورش ضمــن اعــلام اینکه همه 
معلمان فارغ از سنوات خدمتی شان مشــمول رتبه بندی می شوند، 
گفت: در رتبه بندی فرایند، رقابتی اســت و همــه معلمان در قالب 
شایســتگی های عمومی، حرفــه ای، تخصصی و تجربــه می توانند 

به نحوی که در قانون آمده از مزایای رتبه بندی استفاده کنند.
صادق ســتاری فرد با حضور در شبکه افق به ســوالاتی درباره رتبه 
بندی معلمان پاسخ داد و گفت: رتبه بندی از سال ۸۳ در قانون برنامه 

چهارم توسعه تکلیف شده بود اما عملیاتی نشد. در سال ۹0 نیز در سند تحول 
بنیادین تکلیف شد و اجرا نشد همچنین در برنامه ششم توسعه الزام شد اما در 
نهایت بعد از 10 سال کش و قوس لایحه اش در اسفند 1۳۹۹ به مجلس تقدیم 
شد. وی افزود: آن لایحه ایرادات بسیاری داشت و ۲0 هزار میلیارد تومان برای 

سه سال پیش بینی شده بود.
ســتاری فرد اضافه کرد: بــا روی کار آمدن دولت جدید موضــوع رتبه بندی 
به عنوان مطالبه جــدی فرهنگیان که هم رضایتمندی شــغلی معلمان و هم 
ارتقای کیفی نظــام تعلیم و تربیت را به دنبال دارد، مطرح شــد و در نهایت در 

شکل فعلی اش در مجلس به تصویب رسید و از سوی دولت ابلاغ شد.
وی با بیان اینکه ۳۸ هزار میلیــارد تومان برای اجرای رتبــه بندی در بودجه 
ســنواتی پیش بینی شده اســت، در پاســخ به پرسشــی مبنی بر علت عدم 
شمولیت نومعلمان با زیر دو سال سابقه اســتخدامی در رتبه بندی گفت: هم 

در قانون و هم مفاد آیین نامه به نحوی پیش بینی شــده اســت که 
همه معلمان فارغ از اینکه ســنوات خدمتی شان چقدر است، شامل 
رتبه بندی می شــوند.وی افزود: در هفته گذشته در برخی رسانه ها 
مطرح شــده بود که معلمان زیر دوسال خدمت مشمول رتبه بندی 
نمی شوند اما خوشــبختانه ما هم مفاد آیین نامه را بررسی کردیم و 
هم در گفت وگویی که با سازمان اداری و استخدامی داشتیم، تلقی 
و برداشت این شــد که با توجه به صراحت متن قانون، همه معلمان 

فارغ از سنوات خدمتی شان مشمول رتبه بندی شوند.
ســتاری فرد با بیان اینکه البته در متن قانون محدودیت هایی برای شمولیت 
در رتبه بندی ذکر شــده که از جمله آن ها می توان به مامورشــدگان به دیگر 
دستگاه های اجرایی اشــاره کرد، گفت: اما خوشــبختانه هیچ محدودیتی از 

حیث سنوات خدمتی مدنظر نیست.
وی همچنین در پاســخ به این موضوع که گفته می شــود آیین نامه اجرایی به 
گونه ای طراحی شــده که معلمان هرچه قدر کار کننــد نمی توانند به درجه 
بالا برسند، اظهار کرد: خیر!  اینطور نیســت. هرچند تمام اساتید دانشگاه هم 
به درجه استاد تمامی نمی رســند و همه نیروهای نظامی به رتبه سرلشکری 
نمی رســند. در رتبه بندی فراینــد، رقابتی اســت. همه معلمــان در قالب 
شایستگی های عمومی، حرفه ای، تخصصی و تجربه می توانند به نحوی که در 

قانون آمده از مزایای رتبه بندی استفاده کنند.

پیک هفتم با زیرسویه جدید اومیکرون در حال شیوع است

ونایی ها سرماخوردگی؛ علامت عمده کر
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 علی ســلاجقه در برنامه صف اول گفت: تالاب ها و طبیعت باید ارزش 
گذاری اقتصادی شوند و از نظر ظرفیت های تولیدی باید قیاس شوند، 
اگر قیمت تمام شــده یک هندوانه محاسبه شــود، قیمت میوه بسیار 
گران تر از این خواهد بود و اکنون بســیاری از میوه های آب بر با قیمت 

بسیار ارزانی در حال عرضه است.
رئیس ســازمان محیط زیســت گفت: مالچ های نفتــی از نظر محیط 
زیستی مشکلات بســیاری دارند و با کمک شــرکت های دانش بنیان 
خاک پوش های محیط زیستی تولید شده و می تواند جلوی ریزگردها 
را بگیرند و در بازه 4 تا 5 ســال می تواند کانون های ریزگردها را پوشش 
دهد و حتی آن را به سایر کشــورها صادر خواهیم کرد، اما تنها مشکل 

این تولید داخل قیمت بالای تمام شده آن است.
به گفته سلاجقه باید به ســمتی برویم که پسماند تولید نشود. در مورد 
پســماند نیاز به فرهنگ سازی اســت، امروز یکی از دغدغه های دولت 
پسماند استان های شــمالی مخصوصاً کوه ســراوان گیلان است این 
مجموعه بیش از 50 سال اســت که در آنجا به صورت تر و خشک جمع 
شــده و منابع آبی و خاک آن منطقه را نابود کرده است و نوع دستگاه ها 
و نوع وظایف و میزان بودجه مشخص شده است و در غالب یک برنامه 4 

ساله باید جهت معضل محیط زیستی حل شود.
سلاجقه گفت: اصلاحیه قانون حمل ســلاح به مجلس فرستاده شده 
اســت از نظر اســتاندارد جهانی باید به ازای هر هکتار یک محیط بان 
داشــته باشــیم اما به ازای هر ۸ هکتار یک محیط بــان داریم که این 
کمبود نیروی انســانی یکی از دلایل به خطر افتادن جان محیط بانان 

ما است.
رئیس ســازمان محیط زیســت گفــت: می خواهیــم با اســتفاده از 
ظرفیت های دانش بنیان مانند پهپاد ها کمبود نیروی انسانی را جبران 
کنیم، می توانیم بــا راه اندازی اتاق مانیتورینگ در هر پاســگاه منطقه 
را رصد کنیم و با ثبت تصویر چهره شــکارچیان، پلاک خودرو و تعداد 

زادآوری و سرشماری حیات وحش مشکل را برطرف کنیم
به گفته ســلاجقه، در روزهای اخیر ۲ محیط بان ما توسط شکارچیان 
غیر مجاز زخمی شــدند، اکنون حال محیط بانان ما خوب است و روند 

آنها رو به بهبودی است.

 توضیح تامین اجتماعی
 درباره نحوه افزایش حقوق  بازنشستگان

مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی پیرامــون مطالبه افزایش حقوق 
بازنشستگان غیرحداقلی بگیر تامین اجتماعی توضیحاتی ارائه کرد.

میرهاشم موسوی در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به گلایه ها و انتقادات 
بازنشستگان غیرحداقلی بگیر از نحوه افزایش حقوق ها در سال جاری 
اظهار کــرد: آنچه ما باید بر اســاس قانــون به عنوان ســازمان تامین 
اجتماعی انجام می دادیم همان را انجام دادیم و همان مسیری بوده که 

تا کنون طی کرده ایم.
وی افزود: در ماده ۹۶ قانون تامین اجتماعی قید شــده است که میزان 
افزایش حقــوق غیرحداقلی بگیران باید بر اســاس هزینه های زندگی 
تعیین و سپس در هیئت وزیران مصوب شود و به اجرا دربیاید. در ماده 
111 قانون تامین اجتماعی هم آمده اســت که میــزان افزایش حقوق 
حداقلی بگیران نباید از حداقل دســتمزد کارگران که در شورای عالی 

کار مصوب شده، کمتر باشد.
وی افزود: البته در جلسات کارشناســی مختلفی که ما حضور داشتیم، 
نظرات خود را ارائه کرده بودیم و تبیین کارشناسی خودمان را داشتیم. 
در نهایت  تصمیمی که گرفته شــد این بود که بــرای حداقلی بگیران 
5۷.4 درصد افزایش داشته باشیم. برای ســایر سطوح درآمدی نیز دو 
سطح قائل شــدند، نخســت حقوق بگیران زیر 10 میلیون تومان که 
مشــمول افزایش 10 درصدی به علاوه ۶50 هزار تومــان مبلغ ثابت 
شــدند و دوم حقوق بگیران بالای 10 میلیون تومان که حقوقشان 10 

درصد افزایش پیدا کرد.
موسوی درباره نحوه پرداخت های جبرانی به این گروه از بازنشستگان 
که پیش از این از ســوی سرپرســت وزارت رفاه وعده داده و در برخی 
رسانه ها منتشر شده اســت نیز توضیح داد و گفت: اکنون این موضوع 
در دولت در حال بررسی اســت. ما نمی توانیم بگوییم که با چه الگویی 
می خواهیم این را جبران کنیم. منتظر تصمیم نهایی هستیم که آنچه 
باید بر اســاس قانون انجام دهیم را انجام دهیم و این آمادگی در تامین 
اجتماعی وجود دارد که وفق قانون هر تصمیمی گرفته شد را عمل کرده 
و اقدامی که باید برای این عزیزان در پرداخت مستمری ها اتفاق بیفتد 

را انجام دهد.
وی در ادامه تصریح کــرد: رئیس جمهور پس از طــرح این گلایه ها از 
سوی بازنشستگان، اولین شخصی بود که دســتور بررسی مجدد داد. 
رئیس جمهور نســبت به بازنشســته ها دغدغه  دارد و بعد از دســتور 
ایشان، جلســه ای را با معاون اول رئیس جمهور داشتیم  که نمایندگان 
بازنشستگان نیز حضور داشتند و آنجا هم این قول داده شد که بر اساس 
دستور رئیس جمهور این مســئله باید بررسی و مورد بازبینی و تصمیم 
قرار بگیرد. در این حین هیئت تطبیق مجلس ورورد پیدا کرد. ما اکنون 
بدون زمینه قانونی نمی توانیم کاری انجام دهیم و باید بستر قانونی اش 

فراهم شود.

میز خبر

مظاهــر گــودرزی  کرونــا برگشــت، 
درحالی که تصور پایان اپیدمی ماســک ها 
عملیــات  و  برداشــت  از صورت هــا  را 
واکسیناســیون را کند کرد امــا حالا این 
ویــروس مجــدد دســت بــه خودنمایی 
زده اســت، این بار با زیرســویه جدیدی از 
اومیکرون، اگرچه هنوز مشــخص نیســت 
BA4 و BA5 در ایــران تبدیل به واریانت 
غالب شده باشــند اما تصور آن دور از انتظار 
نیست؛ حمید ســوری اپیدمیولوژیست و 
عضو کمیته علمی ســتاد کرونا در این باره 
 BA5 به خبرآنلایــن می گویــد: »این که
واریانت غالب در کشــور باشــد هنوز تایید 
نشده است، متاســفانه ما یک نظام مراقبت 
ژنومیک نداریم تا به کمک آن بتوانیم درباره 
این که کدام زیرسویه از اومیکرون در ایران 
شــیوع پیدا کرده نتیجه درست بگیریم، اما 
احتمال این که BA5 در ایران مانند برخی 
از کشــورهای دیگر تبدیل به واریانت غالب 

شود وجود دارد.«

BA۵ مواجهه واکسن با زیرسویه
حالا در آســتانه ورود به مــوج جدیدی از 
شــیوع کرونا یک بار دیگر بحــث بالا بودن 
ایمنی جامعه در برابر ایــن ویروس مطرح 
شده اســت، ایمنی ای که واکسن ها در بالا 
بردن آن نقش زیادی دارنــد، اما گذر زمان 
و جهش ویروس می تواند اثر واکســن ها را 
کم کند، ســوری دراین بــاره بیان می کند: 
»اثربخشــی واکســن های تولید شــده به 
مرور زمان که ویــروس جهش پیدا می کند 
کم می شــود، همچنین با گذشــت زمان 
ســطح ایمنی افرادی که واکســن تزریق 
کردنــد کاهش پیدا می کنــد، این دو مورد 
سبب می شود آســیب پذیری مردم در برابر 

واریانت های جدید بیشتر شود.«
در مواجهه با کاهش ایمنی یکی از اقدامات 
تزریق دز یادآور واکسن است، اما باید گفت 
یکــی از ویژگی های ســویه اومیکرون این 
اســت که این ویروس در برابر واکســن ها 
مقاوت زیــادی دارد، اگرچه واکســن های 
موجــود در دنیــا توانســتند در برابــر 
زیرســویه های BA1 و BA۲ اثرگذاری 

مثبتی داشــته باشــند اما گزارش ها نشان 
می دهد زیرســویه BA5 واکســن گریزتر 
اســت، به ویژه در برابر واکســن هایی که از 
پلتفرم ویروس کشته شده استفاده کردند، 
مانند ســینوفارم یا واکســن تولید داخل 
برکت. حالا با در نظر گرفتن این که احتمال 
دارد زیرســویه BA5 در کشــور شــیوع 
پیدا کند یک ســوال پیش می آید، این که 
آیا واکســن های موجود در ایــران در برابر 
زیرســویه جدید اومیکــرون ایمنی ایجاد 

می کنند؟
سوری در پاســخ به این پرســش می گوید: 
»ما از گذشته یک تعدادی واکسن در کشور 
داریم که بعید اســت آن ها اثربخشــی زیاد 
در برابر زیرســویه جدید اومیکرون داشــته 
باشند، در چنین شــرایطی خیلی از کشورها 
به دنبال این هســتند که واکسن ها را اصلاح 
کنند تــا اثربخشــی آن ها بــر واریانت های 
جدیــد افزایش پیدا کند، ایــن اتفاق باید در 
میان واکسن ســازهای کشــور ما هم انجام 
شــود، یا باید از واکسن هایی اســتفاده شود 
که اثربخشی مناســبی در برابر واریانت های 
جدید دارند، اگر در این بــاره اقدامات جدی 

صورت نگیرد می شــود برای آینــده نگران 
بود.«

یونســیان،  مســعود  درهمیــن  بــاره 
اپیدمیولوژیست و عضو کمیته علمی ستاد 
ملی مبارزه با کرونا به خبرآنلاین می گوید: 
»اصولاً BA5 نســبت به واکسیناســیون 
مقاوت بیشــتری دارد، ایده آل این است که 
 BA5 ما بتوانیم واکســنی علیه زیر سویه
درست کنیم، اما ســاخت این واکسن زمان 
زیادی لازم دارد و تــا آن مرحله موج ایجاد 
شده توسط BA5 رد شــده و ممکن است 
سویه یا زیرســویه دیگری شیوع پیدا کند، 
بنابراین ممکن اســت به لحــاظ اقتصادی 
برای شــرکت های واکسن ســاز به صرفه 
نباشد، هرچند برخی از کشورها این ریسک 

را انجام می دهند.«

چه باید کرد؟
همان طــور که گفته شــد واکســن های 
موجود به ویژه واکســن هایی از نوع ویروس 
کشته شده ســطح ایمنی کمتری در برابر 
انواع زیرســویه های اومیکرون به خصوص 
زیرســویه BA5 ایجاد می کننــد، اما باید 

پرســید با توجه به احتمال شیوع گسترده 
این زیرسویه و وجود واکسن هایی با پلتفرم 
ویروس کشته شده در ایران، بهترین اقدام 

چیست؟
سوری در پاسخ به این پرسش می گوید: »در 
این شرایط مناسب ترین گزینه این است که 
مردم واکســن های موجود را تزریق کنند، 
به خصــوص در گروه های پر خطــر مانند 
سالمندان و افراد دارای بیماران زمینه ای یا 
افرادی که بیش از شش ماه از آخرین تزریق 

واکسن شان گذشته است. «
همچنین یونسیان در واکنشی مشابه بیان 
می کند: »ما در روزهای آینده مراســم های 
تجمعــی مانند ایــام محــرم و راهپیمایی 
اربعیــن داریم، ایــن درحالی ســت که در 
عراق موارد ابتلا به صورت انفجاری درحال 
افزایش است، در چنین شرایطی اگر امروز 
اقدامات مناسب درخصوص تزریق واکسن 
انجام ندهیم شــرایط ســخت می شــود، 
بنابراین الان یکی از موثرترین استراتژی ها 
تکمیل واکسیناســیون با یــک پلتفرمی 
متفاوت از واکسن های گذشته است، و چون 
اکثر افراد در کشــور ما واکسن سینوفارم و 

برکت تزریق کرده اند این افراد باید به سراغ 
پلتفرم جدید بروند.«

او ادامــه می دهد: »ما درحــال حاضر و در 
آینده نزدیک دسترســی به واکســن های 
مناسب برای زیرسویه BA5 نداریم، موج 
بالا رونده کرونا هــم در چند هفته آینده به 
پیک می رســد و فروکش می کند، بنابراین 
الان تنها کاری کــه می توانیم انجام دهیم 
این اســت که افرادی که از واکسن ها با نوع 
ویروس کشته شده استفاده کرده اند برای 
دز یادآور )ســوم یا چهارم( از پلتفرم های 
ویکتــوری اســتفاده کنند، یعنــی همان 
واکســن هایی که مــاده ژنتیکــی را روی 
یک ویــروس بی خطر ســوار کردند مانند 
واکسن های آســترازنیکا و اســپوتنیک. 
یا از واکســن با پروتئین ویروســی که در 
کشور ما مدل مشــخص آن واکسن پاستور 
)پاستوکووک( و اسپایکوژن هست استفاده 
کننــد. اســتفاده از ایــن نوع واکســن ها 
می تواند تقویت ایمنی مناســب تری ایجاد 

کند.«

 لزوم دریافت دُز یادآور واکسن کرونا
فرمانده عملیات مدیریت بیماری کرونا در 
کلانشهر تهران با اشاره به افزایش مراجعات 
کرونایی به مراکز بهداشتی و درمانی تهران، 
نســبت به موج هــای جدید ایــن بیماری 
هشــدار داد و گفت: تمامی افرادی که شش 
ماه از آخرین واکسن آن ها می گذرد نسبت 

به دریافت دز یادآور اقدام کنند.
 دکتــر علیرضا زالی با اشــاره بــه ضرورت 
حفاظــت از کادر بهداشــت و درمــان بــا 
واکسیناســیون، اظهار کــرد: توصیه ما به 
شهروندان این اســت که کسانی که بیش از 
شــش ماه از آخرین تلقیح واکسن در آن ها 

گذشته دز یادآور را تزریق کنند.
وی ادامه داد: به صورت کلی اگر شــش ماه 
از تلقیح آخرین واکسن گذشته باشد، از دز 
سوم یا چهارم واکســن به عنوان دز یادآور 
کرونا نام برده می شــود و با توجــه به امواج 
جدید بیماری، شــهروندان بــه ویژه کادر 
بهداشت و درمان باید نسبت به دریافت آن 

اقدام کنند.

وکیل قربانیان و شــکات پرونده کیوان امام وری که به 
جرم افســاد فی الارض با تجاوز به چند دختر به اعدام 

محکوم شده است، جزئیات این پرونده را تشریح کرد.
شــیما قوشــه؛ وکیل قربانیان و شــکات پرونده کیوان 
امام وردی با بیان اینکه کیوان امام وردی به حکم شــعبه 
۲۸ دادگاه انقلاب به اعدام محکوم شده است، اظهار کرد: 
حکم اعدام کیوان امام وردی روز شنبه 1۸ تیر ماه به بنده 
ابلاغ شده است. وکیل شاکیان پرونده کیوان امام وردی 
افزود: در این پرونده، ۹ نفر به صورت رسمی شکایت کرده 
بودند و شــاکی قانونی پرونده محسوب می شوند اما افراد 

و قربانیان دیگری هم بودند که با پلیس تماس 
گرفته و موضوع را اطلاع داده یا تجاوز از سوی 
کیوان امام وردی را به نماینده دانشــگاه تهران 
اعلام کرده بودند. قوشه با بیان اینکه امام وردی 
در جلسه پایانی دادگاه که برای استماع آخرین 
دفاعیات متهم برگزار شــده بود، دفاع خاصی 
ارائه نداد، گفت: البتــه وی مدعی بود که بدون 

رضایت با کســی رابطه نداشته اســت. وی همچنین با 
بیان اینکه رأی شــعبه ۲۸ دادگاه انقلاب توســط قاضی 
عموزاد، رئیس دادگاه و قاضی افشــاری، مستشار دادگاه 

صادر شده است، یادآور شــد: به عنوان وکیل 
شــکات نســبت به این رأی شــکایت خواهم 
کرد؛ زیرا مجرم ملزم به جبران خســارت بود 
که این موضوع در رأی دادگاه مســکوت مانده 
اســت. وی همچنین با اعلام اینکــه جرم رخ 
داده از ســوی کیوان امــام وردی جرم حدی 
است، متذکر شد: رضایت دادن شکات در این 
پرونده، تأثیری در اجرای حکم اعــدام کیوان امام وردی 
ندارد زیرا وی بــه عنوان اتهامی که دادســتان به عنوان 
مدعی العموم شــکایت کرده، محکوم به اعدام شــده و 

رضایت شــاکی خصوصی برای منتفی شدن حکم اعدام 
موضوعیت ندارد.

 کیوان امام وردی دو سال قبل در یک پویش اینترنتی 
برخی از قربانیان، به تجاوز جنسی متهم شد که پس از 
دستگیری توســط پلیس و اعتراف به جرم ارتکابی با 
حکم بدوی دادگاه انقلاب به اعدام محکوم شده است؛ 
او متهم به تجــاوز به ده ها زن جوان پس از نوشــاندن 
نوشــیدنی های آلوده به مواد بیهوش کننده است که 
شهریور ماه 1۳۹۹ در پی افشــاگری قربانیان پرتعداد 

خود در فضای مجازی بازداشت شد.

دادگاه

آخرین جزئیات از حکم اعدام کیوان امام وردی

مجری خط 10 متروی تهران در مورد جزئیــات این خط توضیحاتی ارائه کرد 
و گفت: برآورد اعتبارات مورد نیاز این خط مترو بر پایه ســال مالی امسال، 54 

هزار میلیارد تومان است.
محمود یوسفی در گفت وگو با ایســنا، در مورد جزئیات خط 10 متروی تهران 
که بنا به گفته شهردار تهران در هفته جاری قرار است عملیات اجرایی آن آغاز 
شود، گفت: خط 10 مترو به طول 4۳کیلومتر با ۳5ایستگاه طراحی شده است 
که از فلکه چهارم تهرانپارس آغاز و با طی کردن مســیر بزرگراه صدر، چمران 
و... نهاینا به وردآورد می رسد. وی با بیان اینکه این خط مترو یک مسیر شرقی-

غربی است که شمال تهران را نیز در مسیر حرکت خود پوشش می دهد، افزود: 
این اولین خط مترو خواهد بود که محلات شــمال تهران را که از عدم توسعه 

خطوط مترو رنج می برند، پوشــش دهد که براساس برنامه ریزی های صورت 
گرفته در فاز نخســت  در نظر داریم در یک برنامه 5ساله، خط را با 10 ایستگاه 
به بهره برداری رســانده و مابقی ایســتگاه ها  نیز به مرور وارد چرخه خدمت 
رسانی خواهد شد. مجری خط 10 متروی تهران با بیان اینکه برآورد اعتبارات 
مورد نیاز مترو بر پایه ســال مالی 1401، 54هزار میلیارد تومان است، گفت: 

عمده تأمین مالی ساخت خط 10 مترو از طریق تهاتر خواهد بود.
یوســفی با تاکید بر اینکه در ابتدا قرار بود که قرارگاه خاتم تنها بخشــی از این 
خط مترو را بسازد اما بنا به تدبیر شــهردار تهران و رایزنی صورت گرفته، مقرر 
شده که کل خط یعنی 4۳کیلومتر توســط قرارگاه خاتم ساخته شود، افزود: 
شفت ورود دستگاه تی.بی.ام در محدود ایستگاه دریاچه حفر شده و بر اساس 

برنامه ریزی های صــورت گرفته این خط متــرو در دو فاز ســاخته و به بهره 
برداری خواهد رسید که در فاز اول ۲0.5 کیلومتر از ایستگاه ورد آورد تا میدان 
کتاب با 5 ایســتگاه به نام های وردآورد، دریاچه، اتریش، کوهســار و میدان 

کتاب خواهد بود.
وی تصریح کرد: فاز یک از ســاخت و بهره برداری از خــط 10 مترو از میدان 
کتاب تا وردآورد به طول ۲0.5کیلومتر با5 ایستگاه بهره برداری و 1۲ایستگاه 
عبوری  خواهــد بود که مدت اجرای 4ســال تخممین زده شــده و فاز دوم از 
میدان کتاب تا تهرانپــارس به طول ۲۲.5کیلومتر با 5 ایســتگاه بهره برداری 
و 1۳ایســتگاه عبوری آن هم به مدت اجرای 4سال ســاخته خواهد شد؛ اما 

فرآینده فاز دوم از سال آینده آغاز می شود.



توسعه ایرانی میدان آزادگان روی ریل افتاد

وژه سرمایه گذاری دولت سیزدهم رقم خورد  بزرگ ترین پر

استان

 اهواز-محمدمجدم با امضای یادداشت تفاهم میدان 
آزادگان که تأمین مالی آن را بانک های ایرانی و شرکت های 
تولید و اکتشــاف داخلی برعهده گرفته اند، بهره برداری از 

این میدان مشترک با کشور عراق تسریع می شود.
میدان نفتی آزادگان در منطقه دشت آبادان، در حدود ۸۰ 
کیلومتری غرب و جنوب غرب اهواز و در امتداد مرز ایران 
و عراق در مساحتی بالغ بر ۱۵۰۰ کیلومترمربع قرار دارد. 
این میدان بزرگ ترین میدان نفتی مشترک ایران به شمار 
می رود. از طرفی این میدان را دهمین میدان بزرگ نفتی 
جهان برمی شــمارند. این میدان مهم ترین مخزن جوان 
)گرین فیلد( و کمتر توســعه یافته کشور است که ظرفیت 
بالایی برای افزایش تولید نفت کشــور در خود دارد. ایران 
و عراق به طور مشترک از این میدان بهره برداری می کنند؛ 
عراق این میــدان را با نام مجنون می شناســد. تفاهم نامه 
توسعه این میدان با ۶ بانک ایرانی و ۶ شرکت E&P داخلی 
با حضور رئیس جمهوری و سایر مقام های عالی رتبه دولت 

امضا شد.
آن طور که ارزیابی  شــرکت های مختلف نشان می دهد، 

این میدان حدود ۳۲ میلیارد بشکه نفت درجا دارد که در 
چهار مخزن سروک، کژدمی، گدوان و فهلیان جای گرفته 
است. پیش تر توســعه بخش ایران این میدان در قالب دو 
میدان مجزای آزادگان شمالی و جنوبی دنبال می شد که 
از توسعه آن تاکنون روزانه حدود ۱۹۰ هزار بشکه حاصل 

می شود.
پیش از این هشــت شــرکت بین المللی برای توسعه این 
میدان کار مطالعات جامع آن را انجام داده بودند، اما به جز 
شــرکت CNPCI که توسعه بخشــی از میدان آزادگان 
شمالی را اجرا کرد، باقی شرکت ها به دلیل تحریم ها برای 
توسعه میدان قدم به میان نگذاشتند. همین موضوع دولت 
سیزدهم را بر آن داشــت تا فعالیت عقب مانده گذشته را 
بدون معطلی برای شرکت های بین المللی، با تکیه بر توان 
و دانش ایرانی با استفاده از حداکثر توان و مقدورات داخلی 

پیش ببرد.
تکمیل توســعه این میدان در دولت سیزدهم جان تازه ای 
به خود گرفت و از آنجایی که در دولت گذشته طرحی برای 
توسعه آن اجرا نشده بود، با ورود دولت سیزدهم به عنوان 

نخســتین اقدام، تعداد ناوگان حفاری میدان ۶۰ درصد 
افزایش یافت و ۲۰ چاه حفرشــده قبلی به تولید رســید. 
آن طور که جواد اوجی، وزیر نفت و محســن خجسته مهر، 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران بارها بــر آن تأکید 
کرده اند، تکمیل توسعه این میدان نخستین اولویت نفتی 

وزارت نفت دولت سیزدهم است.
با توســعه جامع این میدان ، بر اساس مطالعات انجام شده 
از سوی شرکت های مختلف داخلی و خارجی، پیش بینی 
می شــود تولید از این میدان به حدود ۵۷۰ هزار بشکه در 

روز برسد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان-مریم مومنی معــاون آموزش ابتدایی 
اداره کل آموزش و پرورش اســتان اصفهان با اشاره 
به طرح جبران و تثبیت یادگیــری گفت: از ظرفیت 
نیروهای جهادی برای این طرح بهره گیری شــود تا 
بتوانیم به شکل مطلوب این عقب ماندگی را جبران 
کنیم و حتی دانش آموزان در دور افتاده ترین روستا 

نیز نباید از طرح جبران و تثبیت یادگیری باز بماند.
 لیلا سادات ابطحی، معاون آموزش ابتدایی اداره کل 
آمــوزش و پرورش اســتان اصفهان ظهــر امروز در 
گردهمایی مدیران و روسای آموزش و پرورش استان 
اصفهان اظهار داشــت: بیش از ۵۰4 هزار دانش آموز 
در مقطع ابتدایی اســتان اصفهان در بیش از ۳۰۰۰ 
هــزار مدرســه و ۲۲ هــزار کلاس درس تحصیل 

می کنند.
وی افزود: در حــوزه ابتدایی انبــوه برنامه ها کارها و 
برنامه ها وجود دارد اما اعتقاد داریم این پایه بســیار 
بر توسعه کشــور اثرگذار اســت و امیدواریم بتوانیم 

قدم های مناسبی را برداریم.
ابطحی با اشــاره به طرح جبــران و تثبیت یادگیری 
در تابســتان اظهار داشــت: افت تحصیلی یا شکاف 
تحصیلی باعث عدم توســعه کشــور خواهد بود و تا 

زمانی که این موضوع وجود داشــته باشد، در مسیر 
توســعه قرار نخواهیم گرفت و این شــکاف تحصیل 

بیشتر خواهد شد.
 معاون آمــوزش ابتدایی اداره کل آمــوزش ابتدایی 
اداره کل آموزش و پرورش اســتان اصفهان تصریح 
کرد: باید حدود ۹۰ درصــد دانش آموزانی که در این 
طرح تابستانه شرکت می کنند، شاهد بازگشت آنان 

به روال عادی باشیم.
وی تصریح کردیم: بیشترین آســیب را در کرونا در 

پایه های اول، دوم و ششم را داشتیم.
ابطحی تصریح کرد: دانش آموزانی که در ارزشیابی، 
نمره قابــل قبول یا نیاز به تلاش بیشــتر را کســب 

کرده اند، مخاطبان ما در این دوره هستند.

رئیس کمیســیون عمران و حمل  البرز-مظفری
و نقل ترافیک شورای شــهر کرج گفت: طرح جامع 
ترافیک شــهر کرج با اولویت بندی تکمیل می شود 
و تقاطع بلوار موذن و ادامه بلوار جمهوری اســلامی 
بصورت جامع بررســی و با رفع معارضــات اجرایی 

می شود.
 »مســعود محمدی« با بیان این خبر اظهار داشت:با 
توجه به اینکه قســمتی از پروژه بزررگراه شــمالی 
در آینــده نزدیک بــه بهره برداری خواهد رســید 
روان سازی ترافیک در مسیر های ورودی و خروجی 
به این بزرگــراه می بایســت از طریــق تقاطع غیر 
همســطح تامین تا موجب تداخل ترافیک در سایر 

معابر مجاور نگردد.
رئیس کمیســیون عمــران و حمل و نقــل ترافیک 
شورای شــهر کرج افزود: تقاطع بلوار موذن با ادامه 
بلوار جمهوری )مســیر اتصال به بزرگراه شــمالی( 
از جمله تقاطعاتی اســت که با توجــه به طرح جامع 
ترافیک و حجــم تردد کنونی و آینده میبایســت به 

صورت غیر همسطح اجرا شود.
محمدی تصریح کــرد : مطابق گزارش ارائه شــده 
معاونــت فنــی و عمرانــی و معاونت حمــل و نقل 

مطالعات طراحــی در فاز اول تکمیــل و فاز دوم در 
حال تکمیل می باشــد و تا پایان مهر ماه سال جاری 

انتخاب پیمانکار و شروع عملیات آغاز خواهد شد.
وی بیان کرد: در خصوص معارضین پروژه تمهیدات 
لازم قبل از شــروع پروژه در نظر گرفته شــود تا در 
هنگام عملیات اجرایی موضوعــات مختلف موجب 

توقف و تاخیر در بهره برداری نشود.
بــه گفتــه محمدی حجــم ترافیکــی که بــه این 
مســیر)بلوار جمهوری( اضافه خواهد شــد را با در 
نظر گرفتن نقاط عطف کــه موجب ترافیک در آینده 
خواهد گردید را مورد مطالعه کارشناسان قرار داده و 
با اولویت بندی نسبت به تکمیل طرح جامع ترافیک 

شهر اقدام شود.

البرزاصفهان
معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش اصفهان تاکید کرد؛

ح جبران و تثبیت یادگیری وهای جهادی برای طر بهره گیری از ظرفیت نیر
عضورشورای شهرکرج:

ج با اولویت بندی تکمیل می شود ح جامع ترافیک شهر کر  طر

ح »موتور یار« برای مدیریت ترافیک اجرای طر

همدان-ذلیخا کرمی رییس پلیــس راهنمایی و رانندگی همدان 
گفت: طرح توسعه انضباط ترافیکی موتور ســواران با عنوان »موتور 
یار« با هدف مدیریت ترافیکی موتورسواران و انضباط اجتماعی اجرا 

می شود.
طرح توسعه انضباط ترافیکی موتور ســواران با عنوان »موتور یار« با 
هدف مدیریت ترافیکی موتورســواران، انضباط اجتماعی، پیشگیری 

از تصادفات و قانونمند کردن آنان در استان همدان آغاز شد.
ســرهنگ غلامعلی همایی گفــت: در این طرح راکبین موتورســوار 
متخلــف، پلیس را در اجــرای قوانیــن راهنمایــی و رانندگی یاری 

می دهند.
او افزود: پلیس به دنبــال اجرای طرحی بود تا در کنــار اعمال قانون 
راکبــان متخلف، هزینه های اعمــال قانون از جملــه توقیف و ارجاع 
به پارکینــگ کاهش یابد و بــا آموزش به راکبان خاطــی، رفتار های 
ترافیکی ارتقا یافته و میزان تخلف و تصادفات ناشی از آن کاهش یابد. 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی همدان افزود: بر این اســاس طرح 
»موتور یار« در قالــب مجازات های جایگزین برای موتور ســیکلت 

سوار متخلف اجرایی شد.
ســرهنگ همایی گفت: در این طرح، ضمن توقیف موتور ســیکلت 
فرد متخلــف در همان محل، بدون اینکه وســیله نقلیــه موتوری به 
پارکینگ منتقل شــود، ابــزار ترافیکی در اختیار راکــب قرار داده و 
در یک بازه زمانی مشــخص، چند ســاعت در محدوده ای که تخلف 
را مرتکب شــده در کنار پلیس مانــع تخلفات موتور ســواران دیگر 

می شود.

 با اجرای طرح توسعه ۱۶ مخزن خامی مناطق نفتخیزجنوب،

وشیمی ها   بخشی از مشکل تامین خوراك پتر
مرتفع می شود 

اهواز-محمدمجدم مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیزجنوب 
گفت: این شرکت به طور کامل آمادگی دارد تا با اجرای طرح توسعه ۱۶ 
مخزن خامی، بخشی از مشــکل تامین خوراک پتروشیمی ها را برای 

سالهای متمادی مرتفع نماید.
مهندس علیرضا دانشی در نشســت هم اندیشی با دکتر عبدالعلی علی 
عســگری مدیرعامل صنایع پتروشــیمی خلیج فارس که به میزبانی 
مناطق نفتخیزجنوب برگزار شــد، ضمن بیان این مطلب اظهار داشت: 
توســعه ۱۶ مخزن خامی مناطق نفتخیزجنوب با اســتفاده از تجارب 
گذشــته، با برآورد اولیه تولید روزانه، حدود یک میلیون و سیصد هزار 
فوت مکعب ، بخشــی از مشکل تامین خوراک پتروشــیمی ها را برای 

سالهای متمادی برطرف می کند.
وی افزود:با اجرای این طرح، با احداث و راه اندازی پنج یا شــش واحد 
NGL، روزانه حدود ۱۲۰۰ میلیون فوت مکعب گازخشک، ۲۰۰ هزار 

میعانات و سیتوپلاس تولید خواهد شد.
مدیرعامل مناطق نفتخیزجنوب در بخش دیگری از ســخنان خود با 
بیان اینکه پروژه های محیط زیســتی در این شــرکت با هدف تکمیل 
زنجیره ارزش اجرا می شــوند اظهار کرد: بیــش از ۸۰ درصد گازهای 
همراه جمع آوری شــده و تلاش ما اکنون برای جمــع آوری گازهای 
مشعل باقی مانده اســت تا علاوه بر صرفه اقتصادی ، شاهد صنعت نفت 

پاکی در آینده باشیم.
مهندس دانشــی با بیان اینکه مناطق نفتخیزجنوب از ۹ پالایشــگاه 
کشــور خوراک ۷ پالایشــگاه را تامین می کند، اظهار کرد: هم اکنون 
بیش از ۷۰ درصد تاسیســات و قطعات مورد نیاز صنعت نفت ، به دست 
متخصصان توانمند داخلی، بومی سازی شــده است که این امر افتخار 

بزرگی برای کشور محسوب می شود.
وی در ادامه یاد آور شد: در این شرایط سخت تحریم که دشمن اقتصاد 
کشور را هدف قرار داده است، ما می توانیم با انجام کارهای بزرگ، علاوه 
بر برون رفت از مشکلات موجود، در راستای شــکوفایی بیش از پیش 

اقتصاد کشور گام برداریم. 

وند شناور  تخلیه و بارگیری همزمان 11 فر
 در اسکله های بندرامیرآباد 

 ساری-اســامی مدیرکل بنادر و دریانوردی امیرآباد از تخلیه و 
بارگیری همزمان ۱۱ فروند شناور در اسکله های بندرامیرآباد خبر داد.

محمدعلی اصل ســعیدی پور با بیــان اینکه زنجیــره ارزش بنادر به 
سیســتم تجارت و افزایش ترافیک دریایی به عنــوان مطلوبِ اهداف 
بنیادین سازمان بنادر در حوزه های مختلف بندری ، دریایی و سرمایه 
گذاری بستگی دارد ، تخلیه و بارگیری ۱۱ فروند شناور به طور همزمان 
در حوضچه های بندرامیرآباد را اقدامی کم نظیر در راستای استفاده از 
ظرفیت های این بندر در حوزه دریای خــزر و رونق مراودات تجاری در 

کریدور بین المللی شمال – جنوب عنوان کرد.
وی با اشاره به اینکه رشــد اقتصادی بنادر به طور مداوم با رشد حمل و 
نقل دریایی رابطه ای مســتقیم دارد ، یادآور شد بندرامیرآباد در تلاش 
است با ارتقاء ســطح همکاری با بنادر حوزه CIS ، توســعه ترانزیت و 

ترانشیپ کانون توجه همکاری های بین المللی واقع شود.
مدیرکل بندرامیرآباد در ادامه گفت در حــال حاضر علاوه بر ۱۱ فروند 
شناور مستقر در حوضچه های این بندر که 4 فروند آن حامل کالاهای 
اساسی می باشند ، ۸ فروند شــناور دیگر نیز در لنگرگاه منتظر تکمیل 

اسناد ، تایید ورود و پهلوگیری در اسکله ها هستند.
ســعیدی پور همچنین از افزایــش ۱۰ درصدی عملیــات پهلودهی 
شناورها در سال جاری در مقایسه با مدت مشــابه سال قبل خبر داد و 
گفت در این مدت به شــناورهای ورودی به بندر ۸۶۸ ساعت در قالب 

عملیات یدک کشی ، خدمات ارائه شده است.

شیراز-چراغی اســتاندار فارس با بیــان اینکه در 
سال ۱4۰۱ باید ۵4 هزار فرصت شغلی در استان ایجاد 
شــود که تاکنون تنها ۹ هزار فرصت شغلی در سامانه 
رصد ثبت شــده، تاکید کرد: تمام دستگاه های متولی 
باید ضمن فراهم کردن زمینه اشــتغالزایی، اشــتغال 

ایجاد شده را هم در این سامانه ثبت کنند.
محمدهادی ایمانیه در کارگروه اقتصادی، اشــتغال و 
ســرمایه گذاری فارس بیان کرد: با توجه به اقداماتی 
که توسط بانک ها انجام شده، شاهد هستیم که بانک ها 
روش خوبی برای پرداخت تســهیلات به مددجویان 
کمیته امداد انتخاب کرده اند که امید اســت این روش 

همچنان طی سال ۱4۰۱ نیز ادامه داشته باشد. 
او عنوان کرد: اســتانداری فارس کمــک ویژه ای برای 
صندوق اشــتغال در نظر گرفته و امید اســت کمیته 
امداد نیز تسهیلات بیشتری برای این صندوق در نظر 

بگیرد. 

اســتاندار فارس ادامــه داد: اگر بتــوان کارگروهی با 
همکاری تمام دســتگاه های متولی بــا دبیری کمیته 
امداد فارس ایجاد شود شــاهد هم افزایی تلاش ها در 
راســتای کاهش محرومیت مددجویــان خواهیم بود 
از این رو می توان از دســتگاه های مختلــف اجرایی و 

خدماتی در این کارگروه دعوت و استفاده کرد. 
به گفته ایمانیه، فروش و بازاریابی محصولات تولیدی 
توســط مددجویان موضوعی اســت که نیازمند هم 
افزایی دســتگاه های متولی اســت از این رو باید تمام 
شهرداری های استان را مکلف به حمایت و پیش بینی 

محیطی برای عرضه این محصولات کرد. 
ایمانیه خواســتار امضــای تفاهم نامــه ای بین فنی و 
حرفه ای فارس و کمیته امداد استان در راستای مهارت 
افزایی مددجویان شد.  او همچنین خواستار پرداخت 
تسهیلات به انجمن های خیریه و توجه ویژه به مناطق 
دارای تنش آبی و گرمســیری شد. اســتاندار فارس با 

بیان اینکه در ســال ۱4۰۱ باید ۵4 هزار فرصت شغلی 
در اســتان ایجاد شــود که تاکنون تنها ۹ هزار فرصت 
شغلی در ســامانه رصد ثبت شــده، تاکید کرد: تمام 

دســتگاه های متولی باید ضمن فراهــم کردن زمینه 
اشتغالزایی، اشتغال ایجاد شــده را هم در این سامانه 

ثبت کنند.

 اصفهان-مریم مومنی سرپرســت وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی با بیــان اینکه ســازمان تامین 
اجتماعی آمــاده پرداخت هــای جبرانی بــه عنوان 
متناسب ســازی حقوق بازنشســتگان اســت، افزود: 
میزان افزایش حقوق بازنشســتگان به تصویب هیات 
دولت رســیده و این مصوبه تصمیم شــخصی نبوده 

است.
 محمد هادی زاهدی وفا افــزود: رئیس جمهور، معاون 
اول و نیــز دیگر اعضای دولت همــواره مدافع حقوق و 

منافع اقشــار مختلف جامعه هدف این وزارتخانه بوده 
اند و بعضــی اظهارنظرها و نقل قول های منتســب به 
ایشــان که بعضا در فضای مجازی منتشــر می شود، 

صحت ندارد.
وی با تاکید بر اینکه تصمیمات دولت نمی تواند بخشی 
باشد و باید حتما همه جنبه های اقتصادی، اجتماعی 
و جزئیات حقوقی و کارشناســی را لحاظ کرد، گفت: 
در جلســه ای که اواخر خرداد ماه با حضور معاون اول 
رئیــس جمهور، برخــی اعضای دولــت و نمایندگان 

بازنشستگان برگزار شــد، مقرر شد ســازمان تامین 
اجتماعی در حدود اختیارات خود نســبت به پرداخت 
های جبرانی به عنوان متناســب ســازی حقوق اقدام 

کند.
سرپرســت وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با بیان 
اینکه در این مدت تامین بودجــه و اقدامات فنی و نرم 
افزاری درخصوص جبران این مبالــغ صورت گرفته، 
تاکید کرد: اعضای جلســه و ذینفعان ایــن موضوع را 

پذیرفته و درباره آن توافق کرده اند.

فارس

اصفهان

استاندار فارس:

امسال  باید  54 هزار فرصت شغلی در فارس ایجاد شود

 تکلیف افزایش حقوق بازنشستگان مشخص نشده صحبت از متناسب سازی است؟

اردبیل-افســون جبارزاده مدیرکل راهداری و 
حمل ونقل جاده ای استان اردبیل گفت: در فصل بهار 
حدود ۲ میلیون تردد ســرعت غیرمجاز در محور های 

مواصلاتی استان به ثبت رسیده است.
کلیم اله وثوقی با بیان اینکه این میزان تردد ســرعت 
غیرمجاز ۵ درصد از کل تردد اســتان را شامل می شود 
گفت: میانگین ســرعت متوسط اســتان ۷۱ کیلومتر 
است که انتظار می رود رانندگان جهت حفظ سلامتی 
خود و ســایر مترددین با رعایت قوانین راهور، سبقت 

وسرعت مطمئنه را رعایت کنند.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اردبیل 
در بازدید از سامانه های هوشمند محور اردبیل-آستارا 
گفت: محور های مشــگین شــهر- کنگرلو، بران-قره 
آغاج در محور پارس آباد و گرمی-ســه راهی بیله سوار 

دارای بیشترین تخلف تردد سرعت غیرمجاز می باشد.
وثوقی در ۳ ماه گذشته از ثبت ۲۸۳ هزار و 4۳۲ تخلف 
تردد ســبقت غیرمجاز در محور های مواصلاتی استان 
اردبیل خبرداد و گفت: بیشترین تردد سبقت غیرمجاز 
در محور هــای آســتارا-اردبیل )حیــران(، اردبیل-

سرچم )کجل( و اسالم خلخال به ثبت رسیده است.

او با بیان اینکه ۸ درصد از کل تردد ها مربوط به وسایل 
نقلیه سنگین است گفت: هم اکنون ۷4 دستگاه تردد 
شــمار برخط، ۵4 ســامانه ثبت تخلفات سرعت و 4۱ 
دوربین نظــارت تصویری در محور های اســتان فعال 

هستند.
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اردبیل 
هوشمندسازی جاده های استان را از اولویت های مهم 
اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اردبیل 
برشمرد و گفت: با هوشمند ســازی جاده های استان 

شاهد ارتقای ایمنی در جاده ها خواهیم بود.

ثبت ۲ میلیون تردد سرعت غیرمجاز در محور های مواصلاتی اردبیل
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گفتنی های مجمع کچاد
تقدیر و تشــکر مدیر عامــل چادرملو  از 
مردم نجیب اردکان، بهابــاد و یزد بخاطر 
حمایت هــا و صبــوری در مقابل برخی 
نارســایی ها . تاکید مهندس تقی زاده بر 
وظیفه دانستن حل مشکلات مناطق حوزه 
فعالیت شــرکت و نگاه انسانی داشتن به 
نیازهای و کمبودهــای مناطق محروم در 
قالب مســئولیت اجتماعی که بخاطر این 
مواظع، بارها مورد تشــویق حاضران قرار 
گرفت و همچنین تقدیر و تکریم خاص از 
ســهامداران عمده و تمامی سهامداران 
حقیقــی که همــواره حامــی طرح ها و 
برنامه های شــرکت معدنــی و صنعتی 

چادرملو بوده اند .

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک 14۶، واحد ۸
 تلفن و  نمابر: ۶۶45۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶4۶1۷۷0
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 تقسیم 1590ریال  سود هر سهم در مجمع عمومی عادی کچاد

مجمع عمومي عادی ســالیانه صاحبان سهام 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو با حضور بیش 
از84 درصد از سهامداران روز شنبه  18 تیر ماه 

سال 1401  در محل سالن تلاش، برگزار شد.
در این جلسه پس از انتخاب آقاي راعی نماینده 
شــرکت ســرمایه گذاری امید، بعنوان رئیس 
مجمع و ناظرین آقایان شعبانینماینده شرکت 
توسعه معادن و فلزات و و خزائینماینده شرکت 
سهام عدالت،خانم حســینی نماینده سازمان 
بورس و اوراق بهادار و بازرس قانونی شــرکت، 
مهندس ناصــر تقی زاده  بعنــوان دبیر مجمع 
و مدیر عامل شــرکت،  گزارشــي از عملکرد و 
برنامه هاي اجرایي شــامل عملیات استخراج ، 
تولید و فروش محصولات و طرح ها و برنامه های  
سال جاری شــرکت به اطلاع حاضران رساند 
و تصمیمــات ذیل اتخاذ و مــورد تصویب قرار 

گرفت.
1 - در خصوص عملکرد هیأت مدیره،، صورتهاي 
مالي تلفیقی گروه و شــرکت اصلی مشــتمل 
بر ســود و زیان، صورت وضعیت مالی ، صورت 
تغییرات در حقوق مالکان ، صورت جریان های 
نقدی و یادداشتهای توضیحی پیوست آن برای  
سال مالي منتهي به 1400/12/29قرائت و مجمع 
پس از استماع توضیحات هیات مدیره و بازرس 
قانوني و پس از بحث و تبادل نظر سهامداران در 
خصوص موضوعات مطروحه  به اتفاق آرا ضمن 
تائید عملکرد هیات مدیــره ، صورتهاي مالي 
و یادداشت هاي پیوســت آن براي سال مالي 

منتهي به 1401/12/30 را تصویب نمود. 

2 - معاملات مشمول ماده 129 اصلاحیه قانون 
تجارت مورد تائید و تنفیذ قرار گرفت 

3-در ارتباط با تقســیم سود سال مالي منتهي 
به 1400/12/29 مقرر گردید از مبلغ  269  هزارو 
476 میلیارد ریال کل ســود شــرکت در سال 
1400، به میزان 70 درصد آن معادل 1۵90 ریال 

به ازای هر سهم تقسیم گردد 
4 - موسســه حسابرســی وانیا نیک تدبیر  به 
عنوان حســابرس و بازرس اصلی  و موسســه 
حسابرســی دش و همــکاران بــه عنــوان 
بازرس علی البدل برای ســال مالی منتهی به 
1401/12/30 انتخــاب و قبولی ســمت خود را 
اعلام نمود. تعیین حق الزحمه بازرسان به هیأت 

مدیره تفویض گردید.
۵ - روزنامه دنیاي اقتصاد و جهان صنعت  جهت 

درج آگهي هاي شرکت تعیین گردید. 
6 - حق حضور و پاداش هیات مدیره برای سال 
مالی 1400 مبلغ 10 میلیارد ریال تعین شد که بر 
اســاس مصوبه مجمع در وجه اشخاص  حقوقی 

هیات مدیره واریز می گردد.
7 - مجمع مراتب تقدیر خود را از زحمات هیأت 
مدیره و کلیه کارکنان شــرکت اعلام نمود و به 
نحو مقتضی از زحمات کارکنان ذیربط تقدیر به 

عمل آورد.
بر اساس همین گزارش مهندس ناصر تقی زاده 
مدیر عامل چادرملو در ســخنرانی آغازین این 
جلســه با موفق ارزیابی کردن عملکرد هیات 
مدیره در سال 1400و کســب توفیقاتِ فراتر از 
برنامه که آثار آن در صورتهــای مالی ، گزارش 

عملکرد هیــات مدیره و گزارش تفســیری 
مدیریت به طور مفصل برای سهامداران محترم 
تشــریح گردیده اســت گفت : اعتقاد داریم ، 
رهنمودها و همراهی صاحبان محترم ســهام و 
سیاستهای متخذه توسط هیات مدیره ، موجب 
شده است که این شــرکت در سال 1400، چون 
گذشته نقش خود را در زمینه تأمین مواد اولیۀ 
صنایع فولاد ایفاء، و در جهت پیشــبردِ اهداف 
اقتصادی و صنعتی کشــور گامهــای مؤثری 

بردارد.

وی عمده ترین اقدامات سال گذشته شرکت را 
، اجرای برنامه هایاِستخراج و تولیدِ محصولات ، 
فراتر از برنامه، استفاده مناسب و بهینه مصارف 
انرژی )برق، آب و گاز( در مجتمع های معدنی و 
صنعتی شرکت، اســتفاده حداکثری ازظرفیت 
ساخت داخلِ لوازم، تجهیزات و قطعات یدکیِ 
مصرفی در مجتمع هــایِ تولیدی، عنوان کرد و 
گفت : تمامی این عوامل موجب سودآوری خوب 

شرکت گردیده است .
 مدیر عامل چادرملــو در ادامه به طرح های در 
دست اقدام شــرکت در دورنمای توسعه خود 

خود اشاره کرده و مهمترین این طرح ها را 
مشــارکت در بهره برداری از معدن سنگ آهن 

)D19( آریز
مشــارکت در ســاخت کارخانه فــرآوری و 
تولیدکنسانتره آهن  به ظرفیت 4 میلیون تن در 

سال در بهاباد
ســاخت کارخانه گندله سازی شــماره 2 به 

ظرفیت ۵ ملیون تن 
ساخت کارخانه احیای مســتقیم مگامدول با 
ظرفیت تولید 2/2 میلیون تن آهن اسفنجی در 

اردکان
ساخت کارخانه  تولید فرو آلیاژها به ظرفیت 6۵ 

هزار تن
مشارکت در ســاخت کارخانه گندله سازی با 

ظرفیت 4 میلیون تن در بهاباد 
مشارکت در ساخت کارخانه احیای مستقیم به 
ظرفیت 1/2 میلیون تن آهن اسفنجی در استان 

اردبیل

مشارکت درســاخت 2 کارخانه تولید اسلب و 
ورق آلیاژی به ظرفیت 4 میلیون تن  

ساخت کارخانه تولید انواع آجر و اجرام نسوز با 
ظرفیت 140 هزار تن. 

ساخت 2  واحد نیروگاه ســیکل ترکیبی ۵46 
مگاواتی

ساخت 2  واحد نیروگاه خورشیدی 10 مگاواتی 
و یک نیروگاه  100 مگاواتی خورشیدی 

مشــارکت در تکمیل طرح نیمــه تمام تولید 
شمش فولادی به ظرفیت 600 هزار تن در سرمد 

ابرکوه 
مشارکت در واحد احیای مستقیم سرمد ابرکوه 

با ظرفیت 1 میلیون و ۵00هزار تن در سال 
مشــارکت در تکمیل کارخانــه تولید کلاف 
فولادی سرمد ابرکوه با ظرفیت 4۵0 هزار تن در 

سال 
مشارکت در کارخانه بازیافت سرباره در مجتمع 

صنعتی چادرملو به ظرفیت 100 هزارتن
مشــارکت در کارخانه بازیافت کنســانتره به 
ظرفیت 100 هزارتن در فاز اول و افزایش تا ۵00 

هزارتن
مشارکت در پروژه های فولادی در جنوب کشور

و ساخت کارخانه تولید ممبران های تصفیه آب 
به ظرفیت ۵0 هزار عدد در سال .

 همچنین مجمع عمومی فوق العاده شــرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو )ســهامی عام( نیز 
برای اصلاح مواد 19 و 42 اساســنامه شرکت بر 
اساس اساسنامه نمونه ســازمان بورس برگزار 

شد که به تصویب سهامداران رسید .


